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samvittighedsfuldt 
håndarbejde

Den nyåbnede butik Ma-
nelleh sælger håndlavet 
interiør, accessories og gaver 
lavet hos sociale fair trade-
virksomheder, som styrker 
marginaliserede kvinder

Hart bageri åbner på 
Bryggen

Den hypede bagerkæde 
Hart åbner ny forretning i 
Egils Delis gmale lokaler på 
Islands Brygge

Mobilsauna tilbage i 
Havneparken

Københavns Badeklub har 
fået politisk opbakningtil at 
opsætte mobil sauna ved ba-
dezonen ved Halfdansgade

14. december 2023 
31. ÅrGANG  Nr. 14

• Du får en fast behandler, som kender dig 
• Vi byder altid velkommen med et smil
• Moderne klinik med afslappende atmosfære
• Centralt på Bryggen - tæt på metro og bus

Kigkurren 8G, 1. sal, Kbh S  
 islandsbrygge@tandlaegen.dk  
tandlaegen.dk/islandsbrygge

tandlægen.dk Islands Brygge - personlig service og nærvær 

70 400 597 

dagmar danser julen ind
Niårige Dagmar 
Skovgaard Jahn 
har danset ballet 
siden hun var 
helt lille og har 
optrådt på de 
store scener. 
Hele december 
spiller hun med 
i Snedronningen 
og 
Nøddeknækkeren 
i Tivoli, med 
blandt andre 
dronningen som 
publikum

Side 10
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Fællesskab på Kigkurren bliver forlænget
Det grønne fællesskab på den gamle droschegrund på Kigkurren fortsætter 
yderligere tre år. Amager Vest Lokaludvalg spytter 65.000 kroner i bøssen 
til leje af grunden og tilskud til aktiviteter som fastelavn, forårsfest, 
fællesspisning og fuglekassebygning

den lille oase på Kigkurren har allerede lagt kvadratmeter til en lang række arrangementer.

ønsker alle 
sine læsere og 
annoncører – og 
alle på Bryggen 
og i hele verden 
– en rigtig rar og 
fredfyldt jul og et 
fantastisk nyt år 
2023 med fred og 
kærlighed i stride 
strømme! Vi ses 
igen den 25. januar.

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Fællesskabet Kigkurren har 
spiret på droschegrunden de 
seneste tre år, og takket være 
en bevilling på 65.000 kroner 
fra Amager Vest Lokaludvalg 
kan det nu blomstre de kom-
mende tre år. Lokaludvalget 
har ved samme lejlighed af-
sat midler til en lang række 
aktiviteter i den lille byhave, 
der til næste år kommer til 
at lægge græs, plantekasser, 
borde og bænke til fejring af 
alt fra fastelavn, halloween og 
jul til ad hoc aktiviteter som 
fællesspisninger og work-
shops, hvor der kan bygges 
fuglekasser og insekthoteller 
eller males med akvarel og 
presses blomster. Derudover 
er der også penge på kontoen 
til at søsætte idéer, som både 
nye og eksisterende brugere 
af haven finder på. 

Hestedroschen
Grunden er ejet af Køben-
havns Kommune og har 
tidligere været kendt som 
‘droschegrunden’, fordi Kø-
benhavns Hestedrosche 
holdt til og holdt heste i en 
lille klynge af gamle gods-
togvogne på grunden. Men 
Hans Jacob Wagner, der var 
indehaver af Københavns 
Hestedrosche, blev opsagt i 
2016, og efterfølgende stod 
grunden tom i en årrække. 

Egentlig var planen, at 
daginstitutionen Børnehuset 
Bryggen, der ligger på nabo-
grunden, skulle have udvidet 
ind på droschegrunden. Det 

er teknisk set stadig planen, 
men fordi børnetallene på 
Amager ikke steg så hurtigt 
som tidligere forventet, gav 
kommunen i 2020 Amager 
Vest Lokaludvalg mulighed 
for at leje arealet i en treårig 
periode for at lave ‘netværks-
skabende aktiviteter’. Sådan 
blev Fællesskabet Kigkurren 
født, og siden har det ellers 
forsømte og ubenyttede areal 
udviklet sig til et levende, 
åbent og grønt fællesskab.

Tre år mere
De tre år er nu gået, men 
fordi kommunen ikke aktuelt 
står og har brug for arealet, 

fik lokaludvalget mulighed 
for at forlænge lejeaftalen 
med yderligere tre år. Og 
det glæder Jan Oster, der, 
udover at være formand for 
Islands Brygges Lokalråd og 
medlem af Amager Vest Lo-
kaludvalg, også er en af driv-
kræfterne bag Fællesskabet 
Kigkurren. 

- Lejeaftalen for Hestedros-
chegrunden er blevet forlæn-
get, så vi også i 2024 kan stille 
det dejlige byrum til rådighed 
for alle på Bryggen. Når vej-
ret tillader det, kan man igen 
opleve årstiden og nyde og 
roen og naturen på Kigkur-
ren. Stedet anvendes bredt af 
mange i løbet af en dag, mens 

man venter på bussen, læser 
avis, spiser frokost, holder 
pause, mødes med venner 
efter arbejdet og meget mere, 
siger han og tilføjer:

- Vi arbejder nu på at skaffe 
midler til at kunne afholde 
nogle arrangementer i løbet 
af året.

Bryggebroen bliver først færdig til foråret
Renoveringen af Bryggebroen skulle egentlig have været afsluttet i 
sensommeren, men vådt vejr har forsinket arbejdet flere gange. Nu er 
arbejdet færdigt, men det nye underlag er ujævnt og bumlet at køre på. Men 
det kan tidligst udbedres til foråret
Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Der hviler en sæsonbetonet 
forbandelse over Bryggebro-
en. Dårligt vejr og skiftende 
årstider har i hvert fald gjort 
et ellers relativt enkelt reno-
veringsprojekt til et næsten 
årelangt projekt. Renoverin-
gen, der startede i sommer, 
skulle egentlig kun have va-
ret ti uger. 

Men den våde sommer og 
det lige så våde efterår be-
sværliggjorde arbejdet. En 
del af projektet indebar nem-
lig, at kunststofbelægnin-
gen på gangarealet og cykel-
banen skulle udskiftes helt 
eller delvist. Og det kræver 
tørvejr. Derfor blev arbejdet 
på Bryggebroen først for ny-
lig afsluttet.

Men problemerne slut-
tede ikke her. Efter arbej-
det på broen var overstået, 

bemærkede flere cyklister 
nemlig, at det nye underlag 
er ujævnt at køre på. 

- Efter fjernelse af den 
gamle belægning på broen 
er den nye kunststofbelæg-
ning blevet udlagt i et jævnt 
lag direkte på den under-
liggende stålkonstruktion. 
Den har dog vist sig at være 
udført med større tolerancer 
end normalt. Ujævnheder i 
stålkonstruktionen kan der-
for mærkes i belægningen, 
oplyser Teknik- og Miljøfor-
valtningen.

Derfor skal broen have et 
ekstra slidlag. Men endnu 
engang kommer vejrforhold 
i vejen, forklarer forvaltnin-
gen.

- På grund af årstiden kan 
det først oprettes til foråret, 
hvor de pågældende områ-
der af broen vil blive påført 
et ekstra lag, således at kom-
forten igen bliver tilfredsstil-
lende. 

i månedsvis var dele af Bryggebroen afspærret, hvilket gjorde 
det til en nervepirrende oplevelse for både fodgængere og cyk-
lister at krydse havnen. Nu er renoveringsarbejdet slut, men 
underlaget er ikke udført korrekt og skal derfor udbedres.
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Hart bageri åbner på Bryggen

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: PR
redaktion@bryggebladet.dk

Det skorter ikke på bage-
rier på Islands Brygge. 
Alligevel får Bryggebo-
ere med smag for sødt og 
blødt brød snart endnu en 
valgmulighed, når den hy-
pede bagerkæde Hart åb-
ner i de lokaler på gaden 
Islands Brygge, hvor Egils 
Deli lå indtil for nylig. 

Ét Noma, otte Harts

Kæden tager sit navn efter 
grundlæggeren Richard 
Hart, der har en fortid 
som bager for Noma. 
Blandt andet derfor fik det 
stor opmærksomhed, da 
han i 2018 sammen med 
René Redzepi åbnede sit 
eget bageri i eget navn på 
Gammel Kongevej. Fra åb-
ningsdagen strakte køen 
sig jævnligt langt ned ad 

gaden, og hylderne var 
ofte rippet længe før luk-
ketid. 

Hypen til trods forsikre-
de Richard Hart dengang 
over for Berlingske, at han 
ingen intentioner havde 
om at ekspandere til andre 
københavnske bydele.

- Der findes ét Noma. 
Sådan har jeg det også 
med mit bageri – vi bliver 
aldrig en kæde, sagde han 
dengang til Berlingske. 

Siden har Hart alligevel 
ekspanderet f lere gange 
og findes nu i de f leste 
københavnske bydele. 
Blandt andet på Holmen 
og Refshaleøen, og alene i 
år er der åbnet nye butik-
ker i Kødbyen samt på Ve-
sterbro og Østerbro. 

Bryggebrød
Nu hæver dejen igen, og 
bagerkæden udvider med 
nye butikker på Nørrebro 
og på Islands Brygge.  

Hart Bageri har lejet lo-
kalerne på Islands Brygge 
23 fra starten af novem-
ber, men førend duften af 
nybagt brød begynder at 
brede sig, skal lokalerne 
shines op. Som del af le-
jeaftalen har Hart nemlig 
forpligtet sig på en større 
istandsættelse af lokaler-
ne, der blandt andet skal 
have nye gulve, ligesom 
der skal etableres nye toi-
letter, og en gammel olie-
tank skal fjernes. 

Bryggebladet har for-
søgt at få en kommentar 
fra Richard Hart, men han 
er ikke vendt tilbage inden 
bladets deadline. 

Den hypede bagerkæde Hart udvider flere steder i København. Blandt 
andet på Islands Brygge, hvor bagerforretningen flytter ind i Egils Delis 
gamle lokaler

Tlf.: 20990590. Åbningstider: mandag-torsdag 10-17. 
Fredag: 10-16. Lørdag 10-14.

Thorshavnsgade 12 
Åbningstider: Tirs-Fre 11-17.30 & Lør 10-14 
www.formverk.dk

KUNSTHÅNDVÆRK  
PÅ BRYGGEN

Keramiker

Gurli Elbækgaard

Guldsmed

Ulrike Ramin

BRYGGENS SKRÆDDER VASK 
OG RENS NU ÅBEN!

Vi er glade for at annoncere, at bryggens skrædder vask og 
rens har ny indehaver og allerede i fuld gang! 

Besøg os på Gunløgsgade 27. 
Vi renser, vasker og reparer hele din Garderobe.

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

Bagerkæden Hart åbner nye butikker i flere Københavnske bydele. Blandt andet på Bryggen

ønsker alle en glædelig jul og et godt nytår.

 Samtidig takker vi for den opbakning, vi har fået i årets løb. 

Hos os kan du handle uden CO2-aftryk, 
samt støtte lokalområdet.

Butikken drives af frivillige.
Overskuddet går til kulturelle og sociale formål på 

Islands Brygge.

Åbningstider: 
mandag og onsdag kl. 15-18, lørdag kl. 11-14.

Vi har juleferie fra den 23.12.23 til den 3.1.24.

Følg os på Facebook.

Genbryggen, Reykjaviksgade 2, kld. 
2300 København S.

GenBryggen
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Kære andelshavere, lejere og
samarbejdspartnere

Må det nye år bringe jer gode stunder og 
masser af positive oplevelser.

På vegne af bestyrelsen 
og viceværten Steen

Andelsboligforeningen HAB

AB Gullfoss ønsker alle 
Bryggebladets læsere 
glædelig jul og godt nytår

Andelsboligforeningen Njal
siger tak for i år og

ønsker boligforeninger,
samarbejdspartnere samt
beboere på Islands Brygge

en glædelig jul og et godt nytår

Hair by DaHl
Vi ønsker vores kunder

   en glædelig jul samt et godt nytår

Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk 
Åbningstider: Man.: lukket · tirs., ons., fre.: 7.30- 17.30 

Tors.: 9.30-17:30 · Lør.: 9.00-13.00

Broarbejder skaber bilkøer
Det storstilede renoveringsprojekt på Langebro skaber lange 
bilkøer i myldretidstrafikken. Forvaltningen overvejer nu forskellige 
aflastningsmetoder
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Renoveringsarbejdet på Lan-
gebro medfører, at trafikken 
under broen er ensrettet de 
næste mindst fire måneder. 
Ensretningen giver allerede 
nu lange bilkøer i morgen- 
og eftermiddagstrafikken. 
Derfor vil Teknik- og Miljø-
forvaltningen nu undersøge, 
om det er muligt at ændre på 
lyskrydset ved Amager Bou-
levard og Klaksvigsgade, så 
biler fra Islands Brygge får 
længere tid til at komme ud 
på Amager Boulevard. For-
valtningen kigger også på, 
om den prioriterede busbane 

i Klaksvigsgade midlertidigt 
kan ændres til en almindelig 
vognbane.

Akut reparation 
Ensretningen under Lange-
bro skyldes, at det massive 
renoveringsprojekt på broen 
nu er nået til Amager-siden. I 
2019 viste det sig, at der var 
alvorlige og akutte skader på 
broen, som tog regnvand ind, 
hvilket var til stor skade for 
broens betonkonstruktioner. 
Et efterfølgende 360 graders 
eftersyn afslørede en lang 
række andre problemer, og 
der blev iværksat et mange-
årigt renoveringsprojekt. 

Arbejdet indbefatter blandt 
andet, at murværk og beton 
skal renoveres. Det er blevet 
gjort på Sjællandssiden de se-
neste to år, og nu er turen så 
kommet til Amager. Renove-
ringen omfatter alt murværk 
og beton både indvendigt og 
udvendigt. Det medfører, at 
der skal opsættes stillads på 
undersiden af Langebro både 
over land og over vand. 

Trangt på Amager
På Sjællandssiden var det 
muligt at have dobbeltrettet 
trafik, mens arbejdet stod 
på, men på Amagersiden er 
pladsen mere trang, og der 

skal samtidig tages hensyn 
til ind- og udkørsel til lejemå-
lene i lokalerne under broen. 
Derfor har det været nødven-
digt at ensrette trafikken, 
ligesom cyklister bliver ført 
op på fortovet, når de kører 
under broen. 

Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen oplyser, at ensretningen 
forventes at ophøre om fire 
måneder. Men herefter vil 
vejen blive ensrettet i mod-
sat retning. Renoveringen af 
Langebro afsluttes efter pla-
nen med udgangen af 2025. 

Mobilsauna vender tilbage til Havneparken
For to år siden blev Københavns Badeklub forvist fra Havneparken og 
fik fjernet deres mobilsauna af kommunen, fordi foreningen ikke havde 
overholdt de påbud, den havde fået fra forvaltningen. Men nu har et politisk 
flertal i Teknik- og Miljøudvalget besluttet, at saunaen kan vende tilbage i 
denne vintersæson

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

En ny sauna er på vej til Hav-
neparken ud for badezonen 
Halfdansgade. Det sker, ef-
ter at politikerne i Teknik- og 
Miljøudvalget har godkende 
et medlemsforslag fra SF 
om, at Københavns Badeklub 
skal have tilladelse til at op-
sætte en midlertidig sauna 
på denne placering frem til 
1. april 2024. Når politikerne 
overhovedet skal tage stilling 
til en formssag som denne, 
skyldes det den forhistorie, 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen har med netop Køben-
havns Badeklub og deres 
sauna. 

Påbud på påbud

I efteråret 2019 opsatte for-
eningen nemlig en ny, mobil 
træsauna i Havneparken ud 
for badezonen Halfdansgade, 
inden der var givet tilladelse 
fra kommunen. Alligevel tog 
foreningen saunaen i brug, 
solgte medlemskaber fra de-
res hjemmeside og overholdt 
efterfølgende ikke kommu-
nens påbud om at standse al 
aktivitet, indtil den nødven-
dige tilladelse var på plads. 

Derfor krævede Teknik- og 
Miljøforvaltningen, at sauna-
en skulle lukkes og fjernes. 
Da det heller ikke blev efter-
levet, hentede kommunen 
selv saunaen og sendte en 
regning til badeklubben for 
bortskaffelsen. 

Andre rekreative formål
Da Københavns Badeklub 

året efter igen forsøgte at 
søge tilladelse til at opsætte 
deres sauna, fik de en blank 
afvisning fra Teknik- og For-
valtningen med henvisning 
til “hensynet til den samlede 
mængde af aktiviteter i om-
rådet – der er allerede tre 
saunaer i Havneparken – og 
således hensynet til øvrige 
borgeres mulighed for at bru-
ge parken til andre rekreative 
formål.”

Vinterliv i Havneparken
Det undrede Bryggebo og 
medlem af Borgerrepræsen-
tationen for SF, Klaus My-
gind, der derfor sørgede for, 
at hans parti stillede et med-
lemsforslag i Teknik- og Mil-
jøudvalget om, at der skulle 
gives tilladelse til, at saunaen 
kunne sættes op i år. Et for-

slag, der mødte opbakning 
fra resten af udvalget. 

- Jeg er meget glad for, at 
Teknik- og Miljøudvalget 
støttede vores forslag. Der er 
lange ventelister til vinterba-
deklubberne, så det var helt 
uforståeligt, at Københavns 
Badeklub fik afslag, og derfor 
måtte vi rejse sagen i udval-
get, siger han og tilføjer:

- Jeg synes, at vinterbade-
aktiviteter med saunamu-
lighed og alle gymnastik-
aktiviteterne, der er opstået, 
skaber liv og tryghed i Hav-
neparken i vinterhalvåret.

Københavns Badeklub har 
i november søgt om tilladelse 
til at sætte saunaen op, men 
afventer denne gang, at alle 
tilladelser er på plads. 

i 2019 fik Københavns Badeklub påbud om at fjerne en mobilsauna, som foreningen havde sat op ved badezonen Halfdansgade, 
fordi tilladelserne ikke var på plads. Nu har de fået politisk opbakning til at prøve igen. 

skriv til
redaktion@bryggebladet.dk

HAR du 
eT TiP?

RYGTEBLADET



5BRYGGEBLADET14. december 2023 NYHEDER

Vi er blandt de fem bedste sandwich i
København ifølge urbanguide.dk: 
“The Sandwich er Islands Brygges
mest kendte sandwichbar, og
igennem årene har den lille
sandwichbar i Njalsgade serviceret et
utal af strandnymfer- og løver”

Friskt håndlavet 
sprødt fuldkornsbrød

Københavns ældste sandwichbar siden 1996

Vidste du....
hos os får alle h

jemløse et gratis m
åltid?

Bestil på telefon: 32 95 99 97 eller sms-bestilling på 50 35 90 14
Åbent mandag-søndag 09.00-20.00

Njalsgade 10, 2300 København S. www.thesandwich.nu  

Bestil på SMS:

50 35 90 14

79,-

79,-

Kommunen fylder 13.160 kubikmeter vand i Grønjordssøen
For anden gang i år fylder Teknik- og Miljøforvaltningen vand i Grønjordssøen. Selvom det strider imod 
udviklingsplanen for søen, vurderer forvaltningen, at det er nødvendigt, fordi søen de seneste år har været tørret ud 
oftere og i længere tid end normalt, hvilket er skidt for de padder og fugle, der bor i søen
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen har i november fyldt 
13.160 kubikmeter vand i 
Grønjordssøen. Det er anden 
gang i år, at der bliver fyldt 
vand i søen på det nordøstli-
ge Amager Fælled. Sidst, det 
skete, var i januar og februar i 
år, hvor der blev tilført 15.547 
kubikmeter renset regnvand 
fra den landskabelige kanal i 
Ørestad. 

Påfyldningerne sker, fordi 
søen er tørret helt eller del-
vist ud hver sommer siden 
2018. Det er ikke i sig selv et 
problem, at søen tørrer ud, 
tværtimod. Det er eksempel-
vis godt for de padder, der bor 
i og omkring Grønjordssøen, 
fordi det holder bestanden af 
fisk nede. Fisk, der ellers ville 
spise paddernes æg. På den 
måde har søens økosystem 
passet sig selv i årevis med 
tilbagevendende udtørringer.

Derfor gav det heller ikke 
anledning til bekymring, da 
søen tørrede helt ud under 
den varme sommer i 2018. 
Men da det gentog sig de ef-
terfølgende år, begyndte det 
at give panderynker i Tek-
nik- og Miljøforvaltningen, 
og da søen sidste efterår var 
tørret ud helt ind i november 
måned, besluttede man, at 

det var nødvendigt at tilføre 
vand. 

Tilgroning
Med så lidt vand i søen ville 
tagrør, pil og anden vegeta-
tion nemlig brede sig, og Tek-
nik- og Miljøforvaltningens 
fagfolk vurderede, at områ-
det på sigt ville udvikle sig til 
en slags mose, lidt som man 
ser i den sydlige del af søen, 
hvor der er mange tagrør og 
meget tilgroet.

En sådan tilgroning ville 
betyde, at Grønjordssøen 
ikke længere ville være et 
egnet ynglested for eksem-
pelvis spidssnudet frø, som 
er strengt beskyttet. Mange 
fugle, som nu er knyttet til 
søen, ville også potentielt for-
svinde.

Ifølge forvaltningen er det 
ikke til at sige, om et stort 
skybrud ville kunne fylde 
søen op på naturlig vis, men 
da den var tørret ud flere år i 
træk, nåede man frem til, at 
det var nødvendigt at tilføre 
vand, hvis søen på sigt skulle 
opretholdes som sø.

i strid med 
udviklingsplan

Vandtilførslerne strider 
faktisk imod udviklingspla-
nen for Amager Fælled, hvor 

der om Grønjordssøen står 
at: 

“Søens naturlige vand-
standsniveau varierer, og 
udtørringshændelser med 
flere års mellemrum ligger 
inden for normalen. Tidligere 
udviklingsplaner har gjort 
det muligt at fylde vand i 
søen ved risiko for udtørring. 
Denne mulighed stoppes, da 
det ønskes, at søen opnår en 
naturlig hydraulisk balance 
med mulighed for udtørring 
og deraf følgende fiskedød.”

Alligevel vurderede forvalt-
ningen, at det var nødvendigt 
at gribe ind, og der blev givet 
tidsbegrænset tilladelse til at 
fylde vand i søen i perioden 
20. januar 2023 til den 28. fe-
bruar 2024.

- I udviklingsplanen frem-
går det, at tilførsel af vand 
skal stoppes, blandt andet 
ud fra et hensyn til den spids-
snudede frø. Søen har været 
tørret ud fire somre i træk si-
den 2018, og en fortsat udtør-
ring af Grønjordssøen er ikke 
gavnligt for den beskyttede 
art, ligesom det heller ikke er 
godt for flere vandfugle. Der 
er derfor givet tilladelse til en 
tidsbegrænset tilførsel af ren-
set regnvand. Udledningen 
fordeles over en periode på to 
år og sker udelukkende i vin-
terhalvåret, oplyser Teknik- 
og Miljøforvaltningen. 

ung sø

Grønjordssøen er en sø, der 
er meget påvirkelig over for 
nedbør og fordampning. Det 
skyldes, at der under søen 
findes et lerlag, som gør, at 
den ikke har forbindelse til 
grundvandet. Søen fungerer 
derfor nærmest som et bade-
kar, og vandet kommer ude-
lukkende fra nedbør i dens 
opland, som er relativt lille 
i forhold til søens størrelse. 
Der hvor Grønjordssøen lig-
ger, var der tidligere stran-

deng med græssende kreatu-
rer. På luftfotos fra 1950’erne, 
før man begyndte inddæm-
ningen af Amager Fælled, er 
der ingen sø på dette sted. 
Søen er først opstået, efter at 
man opfyldte området vest og 
nord for søen med byggeaf-
fald i form af murbrokker og 
råjord i perioden 1966-1975. 
Det gjorde, at der opstod en 
slags gryde her, hvor vand 
kunne samle sig, og der op-
stod en lavvandet sø. Ud fra 
flyfotos estimeres det, at 
søen ’opstod’ som sø i start-

80’erne, men forvaltningen 
ved ikke, om den dengang 
har haft vand hele året.

Der har tidligere været 
fyldt vand i søen adskillige 
gange. Mellem 1991 og 1997 
skete det - med undtagelse af 
1994 og 1995 - årligt, hvor der 
blev tilført mellem 17.000 og 
43.500 kubikmeter vand. Det 
oplyser Rambøll. I 2004 blev 
der igen tilført 55.000 kubik-
meter vand, men siden da har 
søen passet sig selv frem til 
2023.

Grønjordssøen er tørret ud de seneste tre somre, og der er gået tiltagende lang tid førend den er 
blevet fyldt naturligt med regnvand. Derfor har Teknik- og Miljøforvaltningen fået tilladelse til at 
tilføre ekstra vand i perioden 20. januar 2023 til den 28. februar 2024.
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PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

Amager Rammemand

Åbent: man-fre 08-17-00 • lør 10.00-14.00
Oliebladsgade 5 • 2300 S • 32 59 00 88

Professionel indramning
på eget værksted

35-års jubilæum
Få 20%  rabat på alle  

indramninger, hvis du  
medbringer billede af  
denne annonce til butikken 
frem til 31. maj 2022

Amagers rammemand

IN-RAMMER

Opspændte malerlærred
DAnsk kvAlitet 
16 x 43 mm blindramme i 
lamineret fyrretræ. lærred 
grundet til Olie / acryl

fra kr. 48,00

Bryggens Borgerforening

islands Brygge lokalråd

ønsker BryggeBoerne

en glædelig jul  
og et  

godt nytår

FÆRRE SMERTER
MERE BEVÆGELIGHED 
STØRRE FYSISK FRIHED
BRYGGENS-OSTEOPATI.DK

D A N S K E  O S T E
O

P
A

T
E

R

Boldklubben Hekla
ønsker alle på Bryggen en 
glædelig jul og  
et godt nytår

Bogskabet genopstår
En gruppe lokale ildsjæle har sat alle sejl til for at genrejse Bryggens 
populære bogskab i samarbejde med blandt andet Lokalrådet. Et nyt skab 
kan stå klar i Havneparken til foråret
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Thomas Christoffersen
redaktion@bryggebladet.dk

En gruppe engagerede 
Bryggeboere har sat sig 
for at reetablere Bryggens 
Bogskab i havneparken, der 
blev fjernet i sidste måned. 
Med hjælp fra Islands Bryg-
ges Lokalråd håber grup-
pen af lokale frivillige, at 
de kan have et nyt bogskab 
klar til indvielse til foråret. 
Gruppen er ligeledes i dia-
log med Kulturhuset Is-
lands Brygge om potentielt 
samarbejde om skabet.

Råddent træ
Det vakte stor ærgrelse, da 
skabet blev revet ned i star-
ten af november. Men det 
kunne ikke være anderle-
des. Mere end seks års vind 
og vejr havde slidt på træ-
skabet, der desværre var så 
medtaget, at det ikke stod 
til at redde. 

Siden har mange efter-
spurgt, at nogen skulle byg-
ge et nyt. Men bogskabet 
var bygget og drevet af fri-
villige kræfter, og de to bag-
mænd, Thomas Christoffer-
sen og Søren Magnussen, 
ønskede ikke at kaste sig 
ud i endnu et tidskrævende 
byggeprojekt. Der skulle 
med andre ord nye kræfter 
til. 

lldsjæle
Det er der nu kommet. Via 
Facebook-gruppen ‘Genrejs 
Bryggens Bogskab’ har en 
gruppe lokale ildsjæle fun-
det sammen og er gået i 
gang med at strikke et pro-
jekt sammen. En af dem er 
Simon Nikolai Jakobsen, 
der er optimistisk omkring 
udsigterne til at få et nyt 
bogskab stablet på benene. 
Der er nemlig erfarne pro-
jektmagere med på holdet.

- To af medlemmerne af 
vores styregruppe sidder i 
Lokalrådet, så de har gode 
kontakter i kommunen og 
erfaring med, hvordan man 
projektstyrer og finansierer 
denne slags projekter, for-
tæller han og tilføjer, at de 
også er i dialog med Kultur-

huset Islands Brygge om et 
eventuelt partnerskab om 
bogskabet.

15.000 
Ifølge Simon Nikolai Ja-
kobsen forventer gruppen, 
at det kommer til at koste 
10-15.000 kroner at bygge 
det nye bogskab. De er dog 
ikke bekymrede for, at øko-
nomien bliver et problem.  

- Vi samarbejder blandt 
andet med folkene bag Fæl-
lesskabet Kigkurren, der 
har god erfaring med fonds-
søgning. Vi har også snak-
ket om at række ud til de 
mange andelsboligforenin-
ger i bydelen og spørge, om 
de kunne tænke sig at give 
et bidrag, fortæller Simon 
Nikolai Jakobsen og tilføjer, 
at gruppen gør, hvad den 
kan for at holde udgifterne 

ned og samtidig holde pro-
jektet så bæredygtigt som 
muligt.

- Vi vil selv bygge så me-
get af skabet, som vi kan, 
så vi ikke skal tilkøbe for 
meget. Og så vil vi så vidt 
muligt bruge genbrugsma-
terialer.

I første omgang skal der 
søges tilladelse fra kom-
munen, der er grundejer af 
Havneparken, til at opsætte 
et bogskab.

Fællesskab om bogskab
Simon Nikolai Jakobsen er 
meget optimistisk for bog-
skabets fremtid og håber, at 
gruppen kan nå i mål allere-
de til foråret. Han håber, at 
de mange bryggeboere, der 
har givet udtryk for, hvor 
meget de savner skabet, vil 
tage aktivt del i driften og 

vedligeholdelsen af det nye 
skab, når det står klar. 

- Vi skal have skabt et 
fællesskab omkring bog-
skabet. Det skal jo vedlige-
holdes, gamle bøger skal 
fjernes og den slags, påpe-
ger han og fortsætter:

- Når skabet er klar, vil vi 
holde en åbningsdag, hvor 
folk kan tage et par bøger 
med og mødes til en snak 
om hvilke muligheder, der 
er for at lave flere af denne 
type projekter på Bryggen.

en gruppe lokale frivillige arbejder på at genrejse Bryggens Bogskab.

ønsker andelshavere, lejere, samarbejdspartnere 
samt beboere på Islands Brygge en glædelig jul 
og et godt og lykkeligt nytår

Andelsboligforeningen Eigi

find os på:

Find Bryggebladet på Facebook og bliv 
venner med os dér! Her kan du følge med 
i vores opdateringer og give os tip om 
vores lokalområde.

FACEBLADET





8 BRYGGEBLADET    14. december 2023ERHvERv

Ny skønhedsklinik flytter ind i det gamle apotek
Skønhedsklinikken New Normal flytter ind i apotekets gamle lokaler på gaden Islands Brygge til foråret. Klinikkens 
indehaver, Anne Kim Neergård, har et ønske om at udføre kosmetiske behandlinger, der ikke ser ‘lavede’ ud, og en 
ambition om at være first-movers på nye behandlinger og teknologi

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Per Wessel
redaktion@bryggebladet.dk

De store butikslokaler i stue-
etagen af Langebrohus har 
stået tomme siden 2021, hvor 
apoteket flyttede til sit nuvæ-
rende hjem i Njalsgade. Men 
til foråret kommer der igen 
liv i lokalerne, når skønheds-
klinikken New Normal åbner 
på Islands Brygge. 

Bag New Normal står 
Anne Kim Neergård, der har 
arbejdet de seneste 9 år som 
kosmetisk sygeplejerske og 
før det som intensivsygeple-
jerske i 12 år. Hun har tidlige-
re drevet en klinik i Hellerup 
og driver nu en klinik i Indre 
By, hvor hun lejer sig ind i et 
klinikfællesskab. Men nu er 
tiden kommet til at få sit helt 
eget sted. 

- Jeg bor på Amager og har 
længe haft en drøm om at 
åbne en klinik på Bryggen. 
Så da muligheden bød sig, 
slog jeg til, fortæller Anne 
Kim Neergård og fortsætter:

- Det er nogle meget fine 
lokaler med gode mulighe-
der for at lave en virkelig 
flot skønhedsklinik. De er 
også store nok til, at jeg godt 
kunne se for mig, at andre 
behandlere kunne leje sig 
ind på sigt. For eksempel en 
kosmetolog, en person, der 
laver permanent makeup, el-
ler noget helt andet. Så længe 
det er inden for skønhed. Og 
at det er nogle af de bedste i 
branchen. Det er kravet. 

Beauty-pige
Selv har Anne Kim Neergård 
vidst, at hun skulle beskæf-
tige sig med skønhed det me-
ste af sit liv. 

- Skønhed er min hobby. 
Jeg har altid været en ‘beau-
ty-pige’ og har fulgt med i ten-
denser og gået op i, hvad der 
var på markedet. Så jeg har 
vidst, siden jeg var i 20'erne, 
at jeg ville den vej, fortæller 
hun og tilføjer:

- Udover at være uddannet 

kosmetisk sygeplejerske har 
jeg også uddannelser inden 
for intensiv sygepleje, hudple-
je, ernæring og husholdning 
samt helsekost/naturmedi-
cin. Men den røde tråd er 
sundhed og skønhed. 

Anne Kim Neergård har 
længe gået med en iværk-
sætter i maven. Så efter at 
hun har arbejdet på forskel-
lige store klinikker rundt om-
kring i Danmark, er tiden nu 
kommet til at springe ud som 
selvstændig. 

- Jeg har opbygget en mas-
se erfaring, men jeg har også 
store ambitioner. Så nu er det 
tid, fortæller hun og fortsæt-
ter:

- Der sker så mange spæn-
dende ting, og branchen er 
inde i en rivende udvikling. Så 
jeg glæder mig til at komme 
frem med nogle nye behand-
linger og teknikker, som jeg 
selv synes er spændende. 

international inspiration

Anne Kim Neergård gør en 
dyd ud af at have fingeren på 
pulsen med hensyn til, hvad 
der rører sig i beauty-bran-
chen i både ind- og udland. 
Hun vil gerne være first-mo-
ver på nye behandlinger og 
teknologier og rejser jævnligt 
til messer i andre verdens-
dele. Hun fremhæver USA og 
i særlig grad Sydkorea som 
lande, der er langt fremme 
i skoene hvad angår skøn-
hedsbehandlinger. 

- Jeg er selv adopteret fra 
Korea, men det har egentlig 
ikke noget med det at gøre, 
griner hun og fortsætter:

- Jeg har tidligere haft hæn-
geøjenlåg, som jeg fik opere-
ret i Danmark. Men jeg var 
ikke tilfreds med resultatet. 
Så jeg fik dem lavet igen, men 
denne gang i Korea, hvor jeg 
helede meget bedre og fik 
langt pænere ar og et perfekt 
resultat.

Ifølge Anne Kim Neergård 
findes nogle af de bedste pla-
stikkirurger i verden i Sydko-

rea.
- Deres hudplejerutiner og 

behandlinger er også helt an-
derledes end i Europa. De er 
for eksempel kendt for deres 
ti-trins hudplejemetoder. Og 
når man får dybderens i Ko-
rea, så fører de to metalpinde 
let hen over huden, som in-
deholder elektromagnetiske 
impulser til at få hudorme ud 
af huden. Helt uden det mind-
ste ubehag. Det var en vild 
oplevelse, fortæller hun og 
fortsætter. 

- Der kommer mange spæn-
dende skønhedsprodukter 
og metoder ud af Korea, som 
jeg holder løbende øje med. 
Jeg har været der flere gange 
på messer for at finde inspira-
tion sammen med min mand, 
der deler min interesse for 
skønhed. 

ikke ‘lavet’ 
I den nye klinik på Bryggen 
kommer Anne Kim Neer-
gård til at have en bred vifte 
af kosmetiske behandlinger 
på menuen.

- Vi tilbyder helt gængse 
kosmetiske behandlinger 
som filler, botox og laserbe-
handling, fortæller hun og 
fortsætter listen:

- Ultraterapi, fraktioneret 
laser, profilo, sunekos og 
meget mere. Behandlinger, 
der forbedrer hudstrukturen 
og hjælper folk til at se mere 
friske ud. Det handler ikke så 
meget om at fjerne rynker el-
ler ændre sit udseende, men 
mere om følelsen af, at man 
er begyndt at se lidt træt ud 
med alderen og måske hæn-
ger lidt i ansigtet og trænger 
til en opfriskning. 

Det er afgørende for Anne 
Kim Neergård at skabe et 
trygt og tillidsfuldt rum og 
samtidig gøre op med fore-
stillinger om, at skønhedsbe-
handlinger ser kunstige og 
unaturlige ud.

- Nogle kommer ind og si-
ger direkte, at de for eksem-
pel ikke vil have ‘andelæber’. 
For man ser jo sommetider, 

at folk får lavet for meget og 
kommer til at se for behand-
lede ud, forklarer hun og fort-
sætter:

- Min tilgang er, at ‘less is 
more’. En kosmetisk behand-
ling skal være subtil, og man 
skal helst slet ikke kunne se 
på folk, at de har fået lavet 
noget. Jeg går efter naturlige 
resultater, og jeg vil meget 

hellere arbejde med eksem-
pelvis at forbedre hudkvali-
teten frem for bare at fylde 
en masse filler i ansigtet på 
folk. Det er vigtigt for mig at 
udbrede, at man sagtens kan 
få lavet kosmetiske behand-
linger uden at komme til at se 
‘lavet’ ud. 

 Anne Kim Neergård hol-
der en kort pause og tilføjer:

- En vellykket behandling 
er, når klientens venner efter-
følgende siger: “Du ser frisk 
ud”. Det er målet. 

New Normal åbner efter 
planen til april. 

Anne Kim Neergård ser frem til at åbne sin skønhedsklinik New Normal på Islands Brygge.

Vi søger bude til at dele Bryggebladet ud, så er du fyldt 13 år, og kunne du bruge lidt ekstra lommepenge og en 
gåtur 1-2 timer en gang imellem, vil vi meget gerne høre fra dig. 
Bladet udkommer 4. uge og uddeles onsdag eftermiddag. De fleste af vores bude er mellem 13 og 18 år, men er du 
ældre og har lidt tid til overs, skal du ikke holde dig tilbage – vi skal ud på hele Bryggen hver gang og har brug for din 
hjælp.

Hvis du er interesseret, så send en mail til redaktion@bryggebladet.dk

Bryggebladet søger avisbude



9BRYGGEBLADET14. december 2023 ERHvERv

Håndarbejde og arbejdsforhold
Et af mange led i udviklingen mod større social ansvarlighed og miljømæssig bæredygtighed lokalt og globalt kan 
være erhverv og forretning. Ved at forhandle varer fra kvindekooperativer i Bangladesh ønsker Maria Manel Bøge 
at bidrage til social og økonomisk solidaritet samt den grønne omstilling. Hendes butik Manelleh er åbnet ved 
Langebro på Islands Brygge her i efteråret, hvor man kan søge ly for høstregn og vinterkulde i et virvar af farver

Tekst: Victoria Bloch Blytt 
Sandstad
Foto: PR
redaktion@bryggebladet.dk

Moderne tekstildesign ud 
fra lange håndværkstraditi-
oner i Bangladesh kombine-
rer det funktionelle og det 
kunstneriske i de tæpper, 
tasker, puder, punge og me-
get mere, som står på hyl-
derne i butikken Manelleh, 
der ligger på Amager Bou-
levard på stykket lige inden, 
den bliver til Langebro.

- Manelleh er opstået ud 
fra en drøm om design og 
om at åbne sit eget. Men 
også et stort mål om at bi-
drage til at gøre en forskel 
for kvinder som drivkraft, 
fortæller Maria Manel 
Bøge, som er cand. mag. i 
kommunikation og har en 
MBA fra Henley Business 
School. 

Manelleh startede som en 
online shop i 2021, men er 
nu også blevet en fysisk bu-
tik med lokaler på Islands 
Brygge. 

- Hele processen startede 
med at finde kvindekoope-
rativer at samarbejde med, 
fortæller Maria Manel 
Bøge. 

- Jeg var heldig at have 

en tidligere kollega i Red 
Barnet samt en kontakt i 
Trade Council i Daka, som 
begge hjalp med at opsøge, 
udvælge og etablere forbin-
delsen. Det endte med tre 
kvindekooperativer, som 
udviser en forskellighed, 
hvad angår historie og pro-
dukter, hvilket jeg er meget 
glad for. 

Kooperativerne 
Det første kvindekoopera-
tiv er Saidpur Enterprises, 
hvor omkring 200 kvinder 
laver puder, små toiletta-
sker og lignende ting med 
Kantha broderi. 

- Et af de andre kooperati-
ver er meget større med om-
kring 2.000 kvinder, blandt 
andet fra flere landsbyer, 
der laver tasker, men orga-
niseringen af kooperativet 
er samlet i Daka. Så her har 
der været fokus på at løse 
mere urbane udfordringer 
ved for eksempel at kunne 
ansætte tidligere prostitu-
erede og voldsramte kvin-
der for dermed at give dem 
en levevej og mulighed for 
selvstændighed, forklarer 
Maria Manel Bøge. 

Endelig er det tredje kvin-
dekooperativ en ny start-up 

på kun 30 kvinder, der nu er 
vokset til næsten 50 kvin-
der. 

- Det har været et svært 
samarbejde på en anden 
måde, men jeg har valgt 
gerne at ville understøtte, 
at det var helt nyt, da jeg jo 
selv ved, hvor udfordrende 
det kan være. Her laver de 
flettede tasker og kurve 
samt vævede gulvtæpper 
ud fra tekstilfiberen ‘jute’, 
som er en plante, der kræ-
ver meget lidt vand og gød-
ning, forklarer Maria Manel 
Bøge. 

Designet bag produkter-
ne står Maria Manel Bøge 
for. Hun kommer med en 
skitse, og i samarbejde med 
kvinderne bliver det ende-
lige design udviklet med 
tanke på deres teknikker og 
tekstiler. 

- Jeg glæder mig til i for-
året at få en praktikant fra 
Designskolen til at hjælpe 
med selve designprocessen, 
siger Maria Manel Bøge. 

Bæredygtighed 
Udgangspunktet for Manel-
leh var at samarbejde med 
kooperativer, der selv havde 
fokus på miljø og social bæ-
redygtighed i forvejen for at 

kunne bidrage til at under-
støtte den udvikling. 

- I begyndelsen mødtes vi 
online under covid-19 epi-
demien, men nu har jeg be-
søgt dem ad flere omgange 
og set selve produktionen 
og talt med kvinderne om 
deres håndværksfaglighed, 
arbejdsforhold og mål, for-
tæller Maria Manel Bøge 
og viser billeder fra sidste 
rejse, hvor hun også havde 
to frivillige med. 

Et hovedfokus er at sikre 
løn og arbejdsforhold, hvil-
ket godt kan være helt lav-
praktiske ting, som at der 
er toiletfaciliteter og lys nok 
til at gå hjem om aftenen. 
På verdensplan tjener 20% 
af arbejdere ikke nok til at 
kunne undslippe ekstrem 
eller moderat fattigdom, så 
det er stadig helt centralt 
at kæmpe for en fair løn til 
alle. Men Manelleh arbej-
der også for at sikre, at alle 
kvinder i samarbejdet får en 
pensionsopsparing, teknisk 
træning og videreuddan-
nelse, så de hele tiden får 
udviklet deres kompeten-
cer, og så de har dem samt 
deres pension at falde til-
bage på.

I arbejdet mod bedre vil-
kår læner Manelleh sig op 

ad World Fairtrade og UN 
Global Compact. UN Global 
Compact er et korporativt 
bæredygt ighedsinit iat iv, 
hvis formål er at få virksom-
heder til at handle efter ti 
universelle principper for 
menneskerettigheder, ar-
bejde, miljø og anti-korrup-
tion samt at fremme sociale 
mål. 

Faktisk dør 7.500 men-
nesker dagligt af at arbejde 
under usikre og sundheds-
skadelige forhold; heraf en 
andel i tekstilproduktion. 
Det sker blandt andet i 
Bangladesh, som er kendt 
for enorme tekstilfabrikker 
og ligger på en andenplads i 
tøjeksport globalt. 

Alle led skal medtænkes 
i bæredygtighedsperspek-
tivet, både socialt, økono-
misk og økologisk, hvilket 
også ses i FN’s verdensmål. 

- Især hvad angår trans-
port er det en udfordring 
at leve op til mål om bære-
dygtighed på nuværende 
tidspunkt, fortæller Maria 
Manel Bøge. 

- Jeg har først og frem-
mest valgt at sejle frem 
for at flyve varerne, Men 
al transport og emballage 
har en stor CO2-udledning. 
Selvom jeg stiller spørgsmål 

og krav til transportfirmaer, 
så er det svært at sikre sig 
ordentlige forhold, uden at 
der er formelle krav. Så jeg 
glæder mig til snarlige EU-
direktiver. 

Blikket udad 
I løbet af sine to første år er 
Manelleh allerede vokset 
som virksomhed, og der er 
sket forandringer i de tre 
kvindekooperativer i Bang-
ladesh. 

- På sigt kunne jeg ønske 
at udvide med samarbejde 
med kvinder i for eksem-
pel Tunesien eller Indien, 
som i stedet for tekstil har 
en håndværksmæssig tra-
dition for keramik, og hvor 
kvinderettigheder og lig-
hed mellem køn også er 
særdeles relevant, siger 
Maria Manel Bøge. 

Manelleh er primært en 
web-butik men har for nylig 
åbnet en fysisk butik på Ama-
ger Boulevard 4. Butikken har 
åbent hver torsdag klokken 
11-17. Læs mere på manelleh.
com eller på sociale medier 
@manelleh 

i Maria Manel Bøges farverige butik Manelleh er der plads til at sidde og høre om menneskene bag produkterne og arbejdet for at forbedre deres vilkår.
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dagmar danser for dig og for dronningen
Ni-årige Dagmar med det glamourøse selvvalgte scenenavn ‘Dagmar Daisy Maxi' trådte sine barneballetsko 
hos Balletkompagniet på Islands Brygge. I dag optræder hun for dronningen og hendes undersåtter på landets 
mest prestigefulde scener. Men selvom hun færdes hjemmevant på de skrå brædder, har hun ingenlunde tabt 
jordforbindelsen og medbringer den fjollede stemning til prøverne med skøre ansigter og andelyde

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Michelle Berg 
redaktion@bryggebladet.dk

Hvilket ni-årigt barn kunne 
ikke godt tænke sig at komme 
i Tivoli hver uge? Og i perio-
der næsten hver eneste dag? 
Det er hverdagen for Dagmar 
Skovgaard Jahn, der, udover 
sine tre ugentlige træninger 
på Tivolis Balletskole, de sid-
ste mange måneder også har 
haft ugentlige prøver frem 
mod premieren på forestillin-
gen ‘Snedronningen’ i Tivolis 
Koncertsal. Hun er sammen 
med en håndfuld andre børn 
udvalgt blandt 106 balletele-
ver til at være med i forestil-
lingen, som blandt andet er 
skabt af Dronning Margre-
the, musikeren Oh Land og 
stjernekoreografen Yuri Pos-
sokhov.

Det lyder måske som en 
stor mundfuld for en pige 
på ni år, men Dagmar elsker 
rampelyset og tager de lange 
arbejdsdage i stiv arm og med 
højt og smittende humør.

- Jeg elsker at stå på sce-
nen! Og jeg elsker at se, hvor 
mange glade mennesker, der 
er kommet for at se en. Jeg 
kan godt lide at kigge ned og 
se folk sidde og smile, fordi 
de synes, at det er godt, det 
vi laver.  

stjernekvalitet
Trods hendes unge alder er 

det langt fra første gang, at 
Dagmar optræder på så stor 
en scene. Hun har tidligere 
spillet med i både Svinedren-
gen og Den Standhaftige 
Tinsoldat, og parallelt med, 
at hun optræder i Snedron-
ningen i Tivoli, medvirker 
hun også i Tivolis opsætning 
af Nøddeknækkeren. Den 
scenevante pige fortæller da 
også om, hvordan hun har 
danset, sunget og elsket at 
optræde, siden hun var helt 
lille. Hun har sågar fundet på 
sit eget scenenavn:

- Dagmar Daisy Maxi, siger 
hun tydeligt, mens hun skri-
ver navnet omhyggeligt på et 
stykke papir, som bliver gemt 
i en skuffe på Bryggebladets 
redaktion, til når Dagmars 
autograf en dag bliver mange 
penge værd. 

Lynskiftning
Dagmar er efterhånden en 
rutineret performer og bliver 
sommetider castet til flere 
roller i samme stykke. Det 
stiller ekstra krav til profes-
sionalisme, som Dagmar har 
til tåspidserne, når det gæl-
der.

- Da jeg var med i Den 
Standhaftige Tinsoldat, spil-
lede jeg tre forskellige roller. 
Jeg var en dreng, en gade-
dreng og en rotte. Så skulle 
jeg blandt andet lave lynskift-
ning, fortæller hun og uddy-
ber:

- Det betyder, at man kun 
har 20-30 sekunder til at 
skifte til et nyt kostume. Man 
må ikke have øreringe og den 
slags, fordi de kan hænge fast 
i kostumerne, når det går så 
hurtigt. 

Så må du være vildt hurtig 
til at komme i tøjet, når du 
skal ud af døren om morgenen 
derhjemme.

- Mmmjaanæææhhh, sva-
rer Dagmar med et skælmsk 
grin, mens hendes mor ry-
ster tydeligt på hovedet i bag-
grunden. 

Bag superBrugsen
Dagmar har gået til ballet 
nærmest lige så længe, hun 
kan huske, og har danset og 
elsket at bruge sin krop end-
nu længere. Det til trods for, 
at hun ikke kommer fra en 
balletfamilie. Hendes mor er 
tidligere synkronsvømmer, 
men selvom Dagmar var fa-
scineret af de yndefulde be-
vægelser, var hun ikke rigtig 
en vandhund. 

Så i stedet startede hun, da 
hun var fire år gammel, hos 
CPH Ballet Akademi “omme 
bag SuperBrugsen”, som 
Dagmar husker det. 

- Jeg syntes, at det var sjovt 
lige med det samme, og jeg 
kunne godt lide, at man skul-
le bruge sin krop og ikke bare 
sidde musestille ligesom i 
skolen, fortæller hun og tager 
hænderne op foran ansigtet 

som en mus, der gnasker i et 
stykke ost. 

- Det var sjovt, fordi jeg fik 
nye venner og lærte nye ting.

Hvilke nye ting lærte du?
- At være forsigtig i mine 

bevægelser og ikke være for 
voldsom, forklarer Dagmar 
og tilføjer grinende:

- Det er jeg måske stadig 
lidt nogle gange. 

Blå bog
Dagmar har ganske rigtigt ry 
i sin egen familie for somme 
tider at være lidt voldsom, for 
ikke at sige klodset. Hendes 
mor kan berette om mange 
besøg på skadestuen, og da 
Dagmar var yngre, havde 
hun ‘Dagmars Blå Bog', som 
var en bog fuld af billeddoku-
mentation over de blå mær-
ker og ar, hun havde tilranet 
sig. 

Men hun piver aldrig, når 
hun slår sig. Og måske netop 
fordi hun ved, hvordan det 
føles at falde, er hun aldrig 
bange for at kaste sig ud i 
avancerede spring og bevæ-
gelser, når hun danser. 

de skrå brædder
Dagmar oplevede at optræde 
for et publikum for første 
gang allerede som femårig til 
opvisning hos Balletkompag-
niet. 

- Jeg var ret nervøs og stod 
og rystede og kiggede over 

på mine venner, fordi jeg tro-
ede, at jeg havde glemt mine 
trin, erindrer hun. 

Men sådan gik det heldig-
vis ikke, og ikke lang tid efter 
fik hun en rolle i Svinedren-
gen og siden i Den Standhaf-
tige Tinsoldat sideløbende 
med, at hun passede sin træ-
ning.

- Jeg gik på et hold, hvor 
de andre var syv år og jeg 
var otte, fortæller hun, men 
bliver afbrudt af sin mor, der 
spørger ledende:

- Hvorfor var det nu, du var 
det?

- Fordi jeg fjollede for me-
get, fniser hun helt og aldeles 
uforlegent, mens hendes mor 
slår op i et stort, varmt grin, 
inden Dagmar fortsætter:

- Jeg taler nogle gange for 
meget. Og min mor har et 
billede, hvor jeg hænger på 
hovedet og viser min numse 
til publikum.

- Balletpiger kan godt være 
meget forsigtige, tilføjer Dag-
mars mor:

- Men Dagmar gør meget 
for at få et smil på læben hos 
de andre.

Andelyde
Selvom Dagmar er meget 
glad for både sin balletskole 
og for de mange prøver forud 
for en forestilling, så kan da-
gene også blive lange for en 
pige på 9, der også skal passe 
sin skole. Men det er ikke no-

get, som lidt fjolleri ikke kan 
afhjælpe. 

- Nogle gange bliver jeg lidt 
træt, og så er det, at fjollet be-
gynder. Helt fra starten tager 
jeg det meget seriøst, men 
når man så bliver træt, så be-
gynder man at… siger hun 
og folder sit ansigt i en skør 
grimasse. 

- Jeg kan også lave ande-
lyde, fortæller hun og begyn-
der at skræppe højt, inden 
hun fortsætter:

- Så hvis mine venner ser 
trætte ud, så går jeg over til 
dem og snakker til dem som 
Anders And.

Kongelig hofleverandør
Når Dagmar hele december 
går på scenen i Koncertsalen 
i Tivoli i forestillingen Sne-
dronningen, så er det i sceno-
grafi og kostumer af selveste 
Hendes Kongelige Højhed 
Dronning Margrethe II. Men 
hende har Dagmar såmænd 
allerede mødt, da hun spil-
lede med i Svinedrengen. 

- Da kom hun over og hilste 
på os, og vi fik slik af hende.

Hvad for noget slik får man 
af dronningen?

- Vingummier, der var for-
met som grise, fordi vi var 
med i Svinedrengen.

Dagmar forventer bestemt, 
at dronningen også kommer i 
Glassalen og ser Snedronnin-
gen. Men for Dagmar gør det 
ingen forskel, om hun optræ-
der for majestæten eller for 
jævne godtfolk. 

- Det er dejligt at se hende 
sidde med et smil på læben. 
Men jeg gør mig jo lige så me-
get umage, når vi spiller for 
helt almindelige mennesker. 

Snedronningen er en fami-
lieforestilling, der er velegnet 
for børn fra otte år og opefter. 
Forestillingen spiller i Tivolis 
Koncertsal til og med den 23. 
december 2023, og billetter 
kan købes på tivoli.dk. Sceno-
grafi og kostumer er af H.M. 
Dronning Margrethe II, og 
musikken er af Adi Zukanovic 
og Nanna Øland Fabricius, 
bedre kendt som Oh Land. 

dagmar skovgaard Jahn , også kendt som Dagmar Daisy Maxi, øver flere gange om ugen på Tivolis Balletskole
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Ryst posen og træk et nyt danmark
Kunstnerisk udstilling sætter fokus på en radikal omformning af Danmarks identitet og fremtid. Asmund Havsteen-
Mikkelsen udfordrer vanetænkning og præsenterer et nyt landskab, der kræver en revidering af vores syn på natur, 
dyreliv og bæredygtighed. Fra alternative landkort til visionen om 'Det generøse Danmark' - en rejse gennem kunst, 
der søger at skabe dialog om vores handlinger og vores nationale værdier.

Tekst: Johnny Hedegaard
Illustrationer: Asmund 
Havsteen-Mikkelsen
redaktion@bryggebladet.dk

”RYST POSEN!” bliver 
der råbt til Bankospil. Det 
samme gør billedkunst-
neren Asmund Havsteen-
Mikkelsen. Han har for en 
kort stund udskiftet den 
internationale kunstscene 
med en udstilling i Kultur-
huset Islands Brygges ud-
stillingslokale Biokuben. 
Han vil have os ud af vane-
tænkningens rutiner.

Det gør han blandt andet 
ved at vise os nye landkort. 
Se og tænke Danmark og 
dermed også hverdagen på 
nye måder. Det er klima-
krisen, det er forurenings-
krisen, miljøkrise og vore 
madvaner, Asmund Hav-
steen-Mikkelsen vil have 
os til at revurdere. Vores 

fremmedgørelse, der re-
ducerer naturen til en ku-
lisse for vore aktiviteter. 
Hele posen med vaner skal 
rystes.

Med sin udstilling viser 
Asmund Havsteen-Mikkel-
sen os vejen fra Danmark 
til ”New Denmark”.

Nyt f lag                                                                                                                                           
Vores nationalflag, Dan-
nebrog, faldt ifølge myten 
ned fra himlen under et 
slag anført af Valdemar 
Sejr i 1219. Rødt med hvidt 
kors. Det førte angiveligt 
danerne til sejr. Asmund 
Havsteen-Mikkelsen hå-
ber, at hans bud på et nyt 
samlende symbol kommer 
til at vaje synligt som tegn 
på et fælles projekt. Et pro-
jekt han kalder ”Det gene-
røse Danmark”. 

Det nye flag har blåt kors 

og grønne felter. Blå for 
rent hav og vandløb. Grønt 
for flere grønne områder 
og nationalparker og der-
med genopretning af vores 
natur, som er på voldsom 
retræte: 

I Danmark eksisterer 
der mere end 35.000 dyre- 
og plantearter. Heraf er 
flere end 10.000 på den 
såkaldte Rødliste, hvoraf 
1.844 er i direkte fare for 
helt at forsvinde fra den 
danske natur.

destruktionsdanmark                                                                                                           

Tallene fra landbruget og 
den generelle forurening 
taler deres eget triste 
sprog. Og Havsteen-Mik-
kelsens kort over ”De-
struktionsdanmark” er 
ikke specielt opmuntren-

de. ”Det, man ikke ser, har 
man ikke ondt af”, lyder et 
gammelt ordsprog. Men 
Asmund Havsteen-Mikkel-
sen sørger for at fjerne slø-
ret fra vore øjne. Samtlige 
svinebestande i Danmark, 
som hvert år sender i alt 
cirka 25 millioner svin til 
slagterierne, er markeret i 
et sort-hvidt landkort. Det, 
der ikke er markeret, er de 
cirka 27.000 smågrise, der 
hver dag året rundt ender 
på møddingen på grund 
af svagelighed, mast ihjel 
af en mor, der knap kan 
vende sig i boksen, eller de 
kunne ikke stå distancen 
i kampen om mors patter 
og så videre. Ti millioner 
smågrise på møddingen 
bliver det til om året. De 
30 millioner m3 gylle, de 
udleder årligt, er heller 
ikke vist. Til trods for at 
grise beviseligt er blandt 

verdens mest intelligente 
dyr og klogere end eksem-
pelvis hunde, er de redu-
ceret til produktenheder 
og eksportvarer. Eller som 
Asmund Havsteen-Mikkel-
sen udtrykker det:

- Dyrene er reduceret til 
numre, som er frataget fø-
lelser i enhver form. 

det generøse 
danmark                                                                                                          

Som modsætning til ”De-
s t r u k t i o n s d a n m a r k ” 
hænger kortet med ”Det 
generøse Danmark” lige 
ved siden af. ”Det gene-
røse Danmark” er bille-
det på det, som Asmund 
Havsteen-Mikkelsen selv 
kalder for ”en økologisk 
utopi”. 

- Det er svært for den nu-
værende generation at tro, 

at det er noget, de kommer 
til at opleve i deres liv. Men 
om 50 år, måske, vil der 
være nogle som siger: ”Det 
dér, det er det fedeste – det 
er hér vi føler os hjemme.” 
Naturen vil ikke mere blot 
være en kulisse for vore 
aktiviteter. Om halvtreds 
år vil naturen forhåbentlig 
være mere i overensstem-
melse med kortets visioner 
og vore inderste behov: 
Nedlæggelse af slagterier 
og husdyrhold og en radikal 
omlægning af landbruget vil 
frigøre enorme arealer til 
f lere store nationalparker, 
som på tværs af landet vil 
være indbyrdes forbundet 
med store grønne korrido-
rer. Der vil være et landskab, 
som igen vil give plads til 
de mere end 300 dyre- og 
plantearter, som allerede er 
forsvundet fra det danske 
landskab. 

destruktionsdanmark kortlægger samtlige svinebestande i Danmark det Generøse danmark repræsenterer en økologisk utopi om et Danmark på naturens præ-
misser.
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Kortet over det fiktive Qallunaat Nunaat leger med tanken om en verden, hvor den danske 
geografi er frosset til på grund af katastrofale klimaforandringer.       

Og de adskillige tusinde, 
der er i risikozonen, vil atter 
kunne trække vejret frit.

Qallunaat Nunaat                                                                                                                          
Et andet kort med navnet 
Qallunaat Nunaat viser, 
hvordan Danmark måske 
vil komme til at se ud, hvis 
Golfstrømmen forsvin-
der. Fyldt med is, fordi vi 
vil ligge på temperatur-
niveau med Canada om 
vinteren. Golfstrømmen 
er forudsætningen for det 
skandinaviske klima. Og 
Golfstrømmen påvirkes i 
særlig grad af den afsmel-
tede is fra Grønland. Men 
der er andet end klima 
på spil i kortet. Alle sted-
navne står på grønlandsk. 
Vi beskuere af kortet står 
altså i samme situation, 
som grønlænderne gjorde, 
da danskerne kolonise-

rede deres land. Som be-
tragter af kortet véd kun 
en sprogkyndig, om vi 
bliver taget alvorligt eller 
ej. Hvem ved, om ikke en 
af byerne har fået navnet 
”Bedstefars gamle under-
bukser”? Hvem bestem-
mer? Alle kort er i et el-
ler andet omfang udtryk 
for en magtpositionering. 
Magtudøvelse. Det fortæl-
ler om grænsedragninger. 
Territorialbesiddelse. Et 
kort er tænkt ud fra mag-
tens rationale. Eller som 
Asmund Havsteen-Mikkel-
sen udtrykker det:

- Et kort er magt oversat 
til geografi.

Frivillig fattigdom                                                                                                                       
På sin vis er det stærke 
sager, Asmund Havsteen-
Mikkelsen vil have os til 
at tænke over. At ryste po-

sen så grundigt vil måske 
kræve, at vi giver afkald på 
et eller flere materielle go-
der. Et frivilligt materielt 
tilbageskridt vil for nogen 
være at vælge frivillig fat-
tigdom?

- Det handler slet ikke 
om fattigdom. Det handler 
om, at jeg skal blive meget 
bedre til at gå ud i naturen 
og sanse den – det handler 
om, at jeg skal starte med 
at plante træer, skabe nyt 
liv, regenerere ødelagt 
jord, det handler om, at jeg 
skal blive bedre til at repa-
rere ting, så jeg ikke skal 
smide ting ud, danne nye 
alliancer, gå ind og hjæl-
pe andre, siger Asmund 
Havsteen-Mikkelsen og 
taler videre om, at hvis 
udviklingen, eller afviklin-
gen, fortsætter, vil verden 
blive markant fattigere på 
andre vigtige områder: 

Ingen fugle på himlen, in-
gen summende humlebier, 
ingen forårs- og efterårs-
dufte. Vore sanseoplevel-
ser reduceres. For ikke at 
tale om alle de bestøvende 
insekter, som er en forud-
sætning for vore planter 
og dermed vores kost. Vi 
giver måske afkald på no-
get, men får så meget mere 
igen.

Aktivist?                                                                                           
Hvis man ser en aktivist 
som en person, der læg-
ger sig på tværs af motor-
vejen, eller lænker sig fast 
til en bulldozer, så hører 
Asmund Havsteen-Mikkel-
sen ikke til på den hylde.

- Jeg ser ikke mig selv 
som aktivist – endnu. Det 
har noget med min per-
sonlighed at gøre. Jeg går 
meget ind for dialog. For 

at snakke om tingene. Det 
er et spørgsmål om tempe-
rament. Kortene her kan 
starte en samtale. Udstil-
lingen viser, hvordan vi 
behandler andre levende 
væsener i Danmark – 
Hvordan er vi som nation? 
Er det fedt at have verdens 
mest intensive landbrug? 
Er det det land, vi gerne 
vil være? Jeg synes ikke, 
det er godt – hverken for 
dyrene eller naturen. Jeg 
italesætter mine holdnin-
ger med de muligheder 
og midler, jeg har. Jeg er 
ikke politiker og egner 
mig ikke til det politiske 
system, men jeg kan byde 
ind som billedkunstner – 
så kan det være, der kom-
mer nogle andre og løber 
videre med det.

Udstillingen NEW DEN-
MARK kan opleves gratis i 
Kulturhuset Islands Brygge 
hver dag i hele husets åb-
ningstid frem til den 31. ja-
nuar.
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Hjertet på rette sted
Da der var allermest fart på Lenette Vachers karriere, sagde hendes hjerte stop. En hurtig hjertetransplantation 
reddede hendes liv, men fik hende også til at reflektere over sin egen plads i verden og over menneskers moralske 
kompas, når vi oplever at få magt over andre. Oplevelsen inspirerede hende til at skrive sin dystopiske debutroman 
‘Option 1’ om magt uden moralske bremseklodser

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Lenette Vacher
redaktion@bryggebladet.dk

Aristokratfruen Arendse le-
ver et luksuriøst, men også 
kedsommeligt og kunstigt 
forlænget liv i sin eksorbi-
tante herskabslejlighed højt 
over byen i et af de såkaldte 
‘megahuse’. Hun forlader 
kun sjældent sit hjem, og 
når hun gør, foregår det 
med helikopter. Det finere 
borgerskab, som Arendse 
tilhører, sætter aldrig deres 
ben på gadeplan blandt ‘de 
undværlige’; den nederste 
kaste i den dystopiske frem-
tid, som brygge-forfatter 
Lenette Vacher subtilt men 
levende beskriver i sin de-
butroman ‘Option 1’. 

Lenette Ea Lyngfeldt Va-
cher (54) begyndte sin kar-
riere som assistent for og 
elev hos den danske kunst-
maler Lars Serena. Hun 
arbejdede efterfølgende 
nogle år som kunstmaler i 
Jylland, men har også boet 
i Frankrig i en periode med 
sin daværende mand, der 
forskede i Marseille. Se-
nere besluttede hun sig for 
at tage en kandidatgrad i 
pædagogik på KU. Heref-
ter fulgte tolv år som leder 
af en NGO, indtil Lenette 
Vacher modvilligt måtte 
trække sig tilbage på grund 
af sygdom. Hun samlede 
penslen op igen, men greb 
ved samme lejlighed også 
pennen og har i det sidste 
par år skrevet og udgivet 
både digte og noveller. Med 
Option 1 springer hun for 
første gang ud som roman-
forfatter. 

Koldt på toppen
Bogens hovedperson, 
Arendse, er steget til tops i 
samfundet gennem sit man-
geårige virke som forfatter. 
Karrieren er nu en fjern for-
tid, ligesom hendes børn, 
som hun på kynisk vis har 
skilt sig af med, også er et 
overstået kapitel i hendes 
liv. Et liv, som hun løbende 
lægger år til med alverdens 
medicinske og kosmeti-
ske indgreb. Men dagene 
føles tiltagende lange for 
Arendse, når hun vandrer 
ensomt rundt i lejlighedens 
mange store stuer. Hendes 
eneste regelmæssige men-
neskelige kontakt er med 
husholdersken Helen, som 
Arendse er dybt afhængig 
af, men på samme tid nærer 
en dyb foragt for. 

Den ensformige tilværel-
se får en pludselig adrenali-
nindsprøjtning, da Arendse 
bliver gjort opmærksom 
på muligheden for at købe 
sig adgang til og kontrol 
over et andet menneske. 
En ‘undværlig’ borger, der 
akut har brug for en hjerte-
transplantation, men aldrig 
ville kunne opnå dette uden 
en velhavende person som 
Arendses mellemkomst. 

Ved at finansiere indgre-
bet køber Arendse sig ikke 
bare muligheden for at være 
en flue på væggen i operati-
onsstuen via kameraer og 
droner. Hun får også magt 
til at styre slagets gang ved 
eksempelvis at vælge hvor 
dygtige læger, der skal ud-
føre indgrebet, hvor godt 
udstyr, der skal bruges, 
samt hvor-
vidt patienten 
skal bedøves 
og hvor me-
get.

Pacemaker
Scenerne på 
op erat ions -
stuen be-
skrives både 
ubehagsvæk-
kende leven-
de og med 
en stor viden 
om og for-
ståelse for, 
hvordan en 
hjer tetrans -
p l a n t a t i o n 
foregår, som 
vidner om 
et grundigt 
resea rcha r -
bejde. Og 
det kan man 
roligt sige. I 
2020 lå Le-
nette Vacher 
nemlig selv 
på operati-
o n s b o r d e t 
med åben 
b r y s t k a s s e 
omkranset af 
læger, da hun 
fik sin hjerte-
transplanta -
tion. 

Det meste 
af hendes liv 
har hun døjet 
med hjerte-
p r o b l e m e r, 
men der skul-
le gå mange år, før det viste 
sig, hvor slemt det i virkelig-
heden stod til.

- Da jeg var 13 år gam-
mel, opdagede lægerne, da 
jeg blev opereret for blind-
tarmsbetændelse, at jeg 
havde en meget langsom 
hjerterytme, fortæller hun 
og fortsætter:

- Da jeg var 18, fik jeg en 
pacemaker. Før havde min 
hvilepuls været på 34, så 
der blev virkelig ikke pum-
pet ret meget blod rundt i 
min krop. Med pacemake-
ren kom den op på 60. Og så 
troede man faktisk, at det 
var det. 

I årtier levede Lenette Va-
cher i uvidenhed om, at hen-
des hjerte var i forværring. 
Men da der var allermest 
blus på karrieren, sendte 
hendes krop et umisforstå-
eligt signal om, at alt ikke 
var, som det skulle være.

- Jeg fik hjertestop. Jeg 
faldt om i mit hjem. Min da-
værende kæreste genoplive-
de mig, mens min 12-årige 
datter ringede efter en am-

bulance. 
Lenette Vacher overlevede 
heldigvis, men fik ved sam-
me lejlighed konstateret 
hjertesygdommen ‘restrik-
tiv kardiomyopati’, som gør, 
at hjertemusklen er fyldt 
med bindevæv i stedet for 
muskelfibre. Det betyder, 
at musklen bliver så stiv, at 
hjertet har svært ved at fyl-

des med blod. I virkelighe-
den var det allerede på det 
tidspunkt et mirakel, at hun 
stadig var i live. 

Efter hjertestoppet fik Le-
nette Vacher også strenge 
ordrer om at gasse ned for 
sit arbejde. 

- Min læge spurgte mig, 
hvad jeg lavede. Da jeg for-
talte ham, at jeg var leder 
i en NGO, kiggede han på 
mig og sagde, at “det kunne 
jeg godt stoppe med”, erin-
drer hun og fortsætter:

- Det provokerede mig 
helt vildt! Det var hele min 
identitet på det tidspunkt. 
Det kunne han da ikke sige 
til mig.

Lenette Vacher knoklede 
stædigt videre i syv år efter 
sit hjertestop. Men selvom 
hun ikke havde lyttet til sin 
læge, blev hun i stigende 
grad nødt til at lytte til sin 
krop. Hun blev hurtigere 
træt, fik sværere ved at 
koncentrere sig og kunne 
overskue mindre og min-
dre. Hendes arbejdsplads 
imødekom hende ved at 

lade hende gå ned i tid, og 
hun fik sågar en personlig 
assistent. Alligevel blev hun 
svagere og svagere.

- Hvis jeg havde arbejdet i 
fire timer og så tog hjem, så 
var jeg nødt til at lukke øjne-
ne, mens jeg gik ned til me-
troen. Ellers følte jeg, at jeg 
ville besvime af udmattelse. 
Til sidst endte det med, at 

jeg sov hele tiden, og når jeg 
var vågen, døsede jeg hen. 
Jeg kunne bruge en hel dag 
på at tømme opvaskemaski-
nen, to ting ad gangen, og 
så skulle jeg sove. Min op-
mærksomhedsradius blev 
mindre og mindre, så hvis 
to af mine børn talte til mig 
på samme tid, kunne jeg 
slet ikke være i det.

- Set i bakspejlet var det 
superdumt, at jeg pressede 
mig selv så meget på arbej-
de. Til sidst gik det jo heller 
ikke mere.  

seks dage
Lenette Vacher stoppede 
på sit arbejde i 2019. I 2020 
blev hun indstillet til en 
hjertetransplantation, og 
hendes navn kom på en ven-
teliste for hele Norden.

- Lægerne fortalte mig, at 
det godt kunne blive rigtig 
svært, fordi jeg havde et me-
get højt antistoftal, og at det 
kunne tage op mod to år, før 
man fandt en egnet donor, 
fortæller hun og fortsætter:

- Der gik seks dage. Jeg 
har været så sindssygt hel-
dig. Du har ingen idé om, 
hvor heldig jeg var. Men jeg 
havde heller ikke holdt to år. 
Det sagde min læge direkte 
til mig. Så jeg var allerede 
begyndt at forberede mig 
på at dø. Jeg ved ikke, om du 
kan forestille dig at være så 
træt hele tiden, at det hele 

næsten bare 
kan være lige 
meget. Jeg 
havde jo vidst, 
hvilken vej 
det gik, i lang 
tid og kunne 
mærke, at min 
krop var be-
gyndt at give 
op. Mine hæn-
der og fødder 
begyndte at 
ligne gummi, 
mit hår blev 
ikke længere 
fedtet, hele 
min krop var 
begyndt at 
lukke ned. Jeg 
var afklaret.

Den følelse 
af afklarethed 
bevarede Le-
nette Vacher 
helt, indtil hun 
lå på opera-
t ionsbordet , 
klar til at mod-
tage sit nye 
hjerte. 

- På vej der-
ind i bilen 
tænkte jeg, at 
hvis det ikke 
går godt, og 
jeg dør under 
operat ionen, 
så er det okay. 
Jeg har haft et 
godt liv.

Tolv år
Transplantati-
onen reddede 

Lenette Vachers liv, men 
den gennemsnitlige levetid 
for et transplanteret hjerte 
er 13 år, og sandsynlighe-
den for endnu en transplan-
tation til den tid er stort set 
lig nul. Det har sat en masse 
tanker i gang om hendes si-
tuation og plads i verden.

- I tiden efter operationen 
havde jeg det sindssygt dår-
ligt og fik en masse medi-
cin, og en af bivirkningerne 
var, at jeg ikke kunne sove. 
Dengang boede vi i Ørestad 
på 9. etage, megahøjt oppe 
og langt ned til jorden. Jeg 
havde mange søvnløse 
nætter, hvor jeg gik og kig-
gede ud over Fælleden, der 
var helt mørk med utroligt 
langt ud til det nærmeste 
lys. Det fik mig til at tænke: 
‘Hvad ville det værste, jeg 
kunne forestille mig i denne 
situation, være?’

- Det ville være, hvis no-
gen lavede en hjertetrans-
plantation, som den jeg 
havde været igennem, som 
et realityshow. For egen un-
derholdnings skyld. 

Hvor kom den tanke fra?
- Når man bliver meget 

syg, reagerer folk omkring 
en på forskellige måder. No-
gen trækker sig, nogen har 
svært ved at tale om det. 
Men der er også nogen, som 
måske har været lidt perife-
re bekendtskaber, men som 
pludselig rigtig gerne vil 
helt tæt på, måske vil med 
på hospitalet og være med i 
forløbet. De lever lidt igen-
nem andres ulykke, fordi de 
får det bedre med sig selv.

Lenette Vacher ser et 
ulige magtforhold i den vo-
yeurisme, som hun blandt 
andet også ser komme til 
udtryk i reality-tv.

- For hvor stopper mag-
ten? Hvis et menneske får 
ubegrænset magt, er det 
kun op til det menneskets 
egen moral, hvornår det 
stopper. Og Arendse, bo-
gens hovedperson, bliver 
mere og mere grebet og be-
ruset af den magt, hun har 
over patienten. Så meget, 
at hun mister sit moralske 
kompas. Den udvikling, 
syntes jeg, var interessant 
at undersøge. 

Med sin bog ønsker Le-
nette Vacher at anspore til 
samtaler om etik og moral i 
et samfund, hvor alt kan kø-
bes og sælges, og hvor visse 
mennesker har uproportio-
nalt mere magt end andre. 

- Hvornår bliver man 
magtkorrumperet, og hvor-
når stopper man op og spør-
ger sig selv, om man kan se 
sig selv i øjnene. Jeg tror, 
det er vigtigt, at vi alle sam-
men reflekterer over vores 
eget moralske kompas, og 
hvor det leder os hen.
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Nyt klubhus på vej til BMX-klub
Københavns BMX-klubs gamle klubhus ved slusen er pilråddent og fuldt 
af svamp. Men nu kan et spritnyt klubhus være på vej, efter at Kultur- 
og Fritidsudvalget har bevilliget 200.000 kroner fra klubhuspuljen til de 
indledende øvelser frem mod et nyt byggeri

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Det er så godt som ubru-
geligt, Københavns BMX-
klubs gamle, grønne 
træ-klubhus, der står i 

udkanten af BMX-banen 
stik syd for Hekla Park. 
Udefra ser klubhuset blot 
faldefærdigt ud, men in-
denfor fremstår det deci-
deret sundhedsskadeligt. 
En stor grøn-brun skim-

melplamage i loftet i klub-
lokalet vokser sig større 
og større, og i køkkenet er 
der sat ekstra sokkel un-
der køkkenskabene for at 
holde rotterne ude. 

Derfor har klubben læn-

ge drømt om nye og bedre 
fysiske rammer. Særligt 
set i det lys, at klubben 
skal være vært for Ver-
densmesterskaberne i 
2025, hvilket det nuvæ-
rende klubhus langt fra er 

gearet til. Men nu er der 
langt om længe lys i hori-
sonten. Kultur- og Fritids-
udvalget har nemlig afsat 
penge fra Klubhuspuljen 
til et nyt hus til BMX-klub-
ben.

200.000 kroner
BMX-klubben havde 
søgt om en bevilling på 
3.839.850 kroner fra pul-
jen til nedrivning af det 
gamle klubhus og til byg-
geri af et nyt hus med toi-
let, omklædningsrum og 
bad samt klub- og mødelo-
kaler. Det samlede projekt 
vil ifølge klubbens ansøg-
ning koste 4.266.505 kro-
ner. Differencen dækker 

klubben selv, blandt andet 
ved fondssøgning. 

Træerne vokser dog 
ikke ind i himlen. Kultur- 
og Fritidsudvalget bevil-
gede godt nok penge fra 
puljen, men kun 200.000 
kroner i såkaldt ‘udvik-
lingsbevilling’. Det bety-
der, at pengene først og 
fremmest skal bruges på 
at komme videre med råd-
givning, myndighedsdia-
log, indhentning af tilbud 
med mere. Københavns 
BMX-klub vil så skulle 
søge penge fra klubhus-
puljen til selve byggeriet 
af klubhuset ved en fremti-
dig bevillingsrunde.

Andelsboligforeningen
Store Thorlakshus
ønsker alle
andelshavere, lejere
og samarbejdspartnere
en glædelig jul

AB’erne 
Leif og Bergthora
ønsker alle på Bryggen 
en rigtig glædelig jul 
samt et godt nytår

Den traditionelle 
juleudstillingen i år lavet af 
Anne Sophie Petersen

Københavns BMX-klubs 
nuværende klubhus har 
mildest talt set bedre dage. 
Men nu er der udsigt til, at 
de husvilde BMX-ryttere kan 
få et helt nyt klubhus, inden 
de skal være værter for VM 
i 2025.     
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Amager Fælleds Venner taber sag i byretten 
Borgergruppen Amager Fælleds Venner led nederlag i byretten i sag om, hvorvidt miljøvurderingerne forud for 
byggeriet af Fælledby er foregået efter bogen. Gruppen vil nu anke sagen til landsretten
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Niels Lyksted
redaktion@bryggebladet.dk

Et slag er tabt, men krigen 
fortsætter for Amager Fæl-
leds Venner, der i torsdags 
led nederlag i byretten, men 
næsten øjeblikkeligt anke-
de sagen til landsretten. 

Sagen handlede i grove 
træk om, hvorvidt den så-
kaldte VVM-undersøgelse 
(red.  miljøkonsekvensvur-
dering) for Fælledby blev 

godkendt på et korrekt 
grundlag. VVM-under-
søgelsen skulle afdække, 
hvordan byggeriet af Fæl-
ledby ville påvirke naturfor-
hold i området, og hvordan 
man vil beskytte eksempel-
vis fredede arter, mens byg-
geriet står på. 

VVM-redegørelsen blev 
godkendt af Borgerrepræ-
sentationen i 2021, men der 
blev straks rejst tvivl om 
flere forhold i undersøgel-
sen, som Amager Fælleds 

Venner mente var underbe-
lyst. Derfor blev der klaget 
til Miljø- og Fødevarekla-
genævnet og til Planklage-
nævnet. 

Nye oplysninger
Mens nævnene behandlede 
klagen, leverede Fælledby 
P/S en masse supplerende 
oplysninger og undersøgel-
ser på efterkrav. Informa-
tioner, som klagenævnene 
vurderede lukkede nogle 

af de huller i VVM-redegø-
relsen, der var blevet klaget 
over. Så selvom klagenæv-
nene vurderede, at de oprin-
delige miljøundersøgelser 
var utilstrækkelige, endte 
sagen med, at de to klage-
nævn blåstemplede VVM-
redegørelsen på baggrund 
af de nye undersøgelser.. 

Men det var Amager Fæl-
leds Venner ikke tilfredse 
med. Der er trods alt en 
proces for godkendelser af 
VVM-redegørelser med en 

offentlig høringsperiode og 
politisk behandling. Så kan 
man ikke bare komme ren-
dende med en masse nye 
oplysninger på bagkant. I 
hvert fald ikke, hvis man 
spørger Amager Fælleds 
Venner, der nu lagde sag an 
mod de to klagenævn. 

Det er den sag, der nu er 
afgjort til klagenævnenes 
fordel. "Miljø- og Fødeva-
reklagenævnet og Plankla-
genævnet var berettiget til 
at inddrage supplerende 

oplysninger fremkom-
met under klagesagernes 
behandling", hedder det 
blandt andet i afgørelsen fra 
Byretten. 

Afgørelsen ærgrer Ama-
ger Fælleds Venner, hvoraf 
en stor skare var mødt frem 
foran byretten sidste tors-
dag ved middagstid, da af-
gørelsen faldt.

- Desværre giver Byretten 
ikke Amager Fælleds Ven-
ner ret i, at det var i strid 
med reglerne for miljøvur-
deringer, da klagenævnene 
tilbage i december 2021 
sagde god for det planlagte 
byggeri på Amager Fælled. 
Afgørelsen er et tilbageslag 
for naturen og for demokra-
tiet, skriver talsperson for 
Amager Fælleds Venner, 
Ulla Rosenvold, efterfølgen-
de i en pressemeddelelse. 

Anker til landsretten
Allerede på trappen foran 
byretten gjorde advokat for 
Amager Fælleds Venner, 
Johan Løje, det klart, at det 
var hans anbefaling, at sa-
gen skulle ankes til lands-
retten. En anbefaling, der 
blev understreget i den ef-
terfølgende udmelding fra 
Amager Fælleds Venner:

- Jeg mener helt klart, at 
vi skal gå videre med denne 
principielle sag. For mig er 
der ingen tvivl om, at regler-
ne i EU's VVM-direktiv er 
overtrådt, da afgørende do-
kumenter i sagen ikke blev 
sendt i høring. Jeg er både 
skuffet og forundret over, at 
Byretten har valgt ikke at 
høre EU-domstolen om de-
res vurdering af sagen.

Advokat Johan Løje læste by-
rettens afgørelse op for den 
store gruppe af Fælledven-
ner, der var mødt op på Ny-
torv på dagen for afgørelsen i 
Amager Fælleds Venners sag 
mod to klagenævn. 

Traditionernes tid hos AB’erne
Juleudstillingen i vinduet på varmemesterkontoret i Bergthorasgade 42 er en årlig begivenhed, 
der har stået på siden 1995

Tekst: Jean Gauthier
Foto: AB Leif og Bergthora
redaktion@bryggebladet.dk

- I alle årene har det væ-
ret Addy Elmegaard der 
har lavet juleudstillingen, 
men ikke i år, forklarer Jan 
Storm Petersen, varmeme-
ster hos AB’erne Leif og 
Bergthora. 

- I år er det en af vores 
beboere, Anne Sophie, der 
har stået for oppyntningen. 
Vi mistede Addy for knap et 
år siden og vi vil gerne fort-
sætte traditionen.

Storm forklarer at meget 
af julepynten der bruges er 
hjemmelavet af Addy i gen-
nem årene.

- Hun skænkede al pynten 
til os til fremtidig brug. Og 
Anne Sophie, der lavede 
udstillingen i år, er god ven-

inde med Addys barnebarn. 
Hanne Sahin, formand for 

AB Leif, supplerer op: 
- Addy underviste faktisk 

i knipling på biblioteket i en 
del år og var desuden for-
mand nummer to i forenin-
gen i de første år. 

Traditionen tro tændes 
juleudstillingen den 1. man-
dag efter den 1. søndag i 
advent, hvor der også er ju-
lehygge med gløgg og æble-
skiver i gården.

- Det er ret populært, især 
blandt børnefamilier, siger 
Storm.

Traditionen tro er der 
også den årlige julean-
nonce i Bryggebladet hvor 
AB’erne Leif og Bergthora 
sender juletids lykønsknin-
ger – i år kan annoncen ses 
på side 15.

AB'erne Leif og Bergthoras 
juleannonce i Bryggebladet 
julen 1997. hvor kameratek-
nologien var mindre udviklet 
og avisen stadig udkom i 
sort/hvid.

Ultra 
lokalt 
Nyt
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Traditionernes tid hos AB’erne stort vejarbejde i Halfdansgade til foråret
Vejbanen og det ene fortov skal genoprettes i Halfdansgade mellem Artillerivej og Leifsgade. Det betyder, at der 
bliver begrænset plads at færdes på i de tre til fire måneder, som arbejdet forventes at vare
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Halfdansgade skal genop-
rettes mellem Artillerivej 
og Leifsgade til marts. Det 
vil medføre tre til fire må-
neder med vejarbejde og 
begrænsede færdselsmu-
ligheder i gaden. Vejgenop-

retningen har til formål at 
sikre, at færdslen på fortov 
og kørebane fortsat kan ske 
sikkert.

ulige numre
Hele fortovet på den ulige 
side af gaden skal brækkes 
op, ligesom vejbanens øver-

ste lag asfalt bliver skrabet 
af. Efterfølgende bliver der 
på fortovet lagt tre rækker 
fliser adskilt af chaussésten 
og chaussésten i forkant. 
Kørebanen får et nyt as-
faltslidlag, og de to bump 
bliver genetableret samme 
sted, hvor de er nu. Der bli-
ver ikke ændret på antallet 

af parkeringspladser i for-
bindelse med vejgenopret-
ningen. 

Teknik- og Miljøforvalt-
ningen oplyser, at arbejder-
ne vil betyde, at der vil være 
perioder med støj, støv og 
begrænset areal at færdes 
på, men at man vil bestræbe 
sig på at undgå for meget 

støj og gener. Derudover vil 
der blive etableret sikre og 
forsvarlige adgangsveje til 
bygningerne.

Gullfosshus planter inspiration til et grønnere Bryggen 
Andelsboligforeningen Gullfoss forslag til grønne bylivsgader blev afvist af kommunen. Bestyrelsen håbede, at 
dele af projektet kunne gennemføres i forbindelse med et kommende vejarbejde, men det afviser kommunen. 
Foreningen håber alligevel, at hensigterne i projektet kan tjene som inspiration til begrønning af andre gader på 
hele Islands Brygge

Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustrationer: Ib 
Ferdinandsen 
redaktion@bryggebladet.dk

Grønne gadelommer med 
træer og bænke i Halfdans-
gade, Gullfossgade og på 
Artillerivej, nye fodgænger-
felter og en ny trærække i 
Leifsgade. Det er nogle af 
de tiltag, som Andelsbolig-
foreningen Gullfoss fore-
stiller sig i deres projekt om 
begrønning af gaderne om-
kring deres ejendom.

- Der handler om at give 
gaderne et udtryk og en ud-
formning, der gør dem tryg-
gere at færdes i og mere 
egnet til ophold, forklarer 
arkitekt, engageret brygge-
bo og beboer i Gullfosshus, 
Ib Ferdinandsen. 

Han har slået stregerne i 
projektforslaget og beskre-
vet strategien bag, som AB 
Gullfoss har søgt støtte til 
fra puljen til grønne bylivs-
gader. Puljen på godt 11 mil-
lioner kroner blev oprettet i 
budget 2022, og siden har 
kommunen modtaget mere 
end 80 ansøgninger fra hele 
byen. Heriblandt fra Gull-

fosshus, der imidlertid fik 
afslag. På et møde i Borger-
repræsentationen i slutnin-
gen af november blev det 
besluttet hvilke tre gader, 
der vil blive arbejdet videre 
med. 

Selvom puljeansøgningen 
fra AB Gullfoss fik afslag, 
meddelte Teknik- og Mil-
jøforvaltningen efterføl-
gende, at man ønskede at 
sende projektidéen videre 
til andre relevante planlæg-
nings- og anlægsenheder 
i forvaltningen for at un-
dersøge mulighederne for 
at realisere projektidéen i 
sammenhæng med andre 
planlagte aktiviteter. Dette 
har ifølge Teknik- og Miljø-
forvaltningen ikke vist sig 
muligt.

ingen grøn 
genopretning
Da der blev annonceret et 
vejgenopretningsprojekt 
i Halfdansgade til foråret, 
så bestyrelsen AB Gullfoss 
det ellers som et oplagt 
tidspunkt at plante nogle 
vejtræer og opsætte nogle 
bænke, når nu vejen allige-

vel skal graves op. Amager 
Vest Lokaludvalg har bak-
ket dette op.

Men det er ikke muligt, 
fordi genopretningsindsat-
sens opgave udelukkende 
er at forbedre de eksisteren-
de forhold 1:1. De har altså 
ikke mulighed for at tilføje 
nye løsninger til eksisteren-
de forhold. Dertil kommer, 
at de foreslåede grønne 
gadelommer med træer, 
plantebede, bænke og an-
det gadeinventar til ophold, 
vil kræve, at der nedlægges 
parkeringspladser i Half-
dansgade, hvilket ikke er in-
den for det politiske mandat 
i genopretningsprojekter. 
Det mener Ib Ferdinandsen 
er helt sort.

- Det er gakket, at det ikke 
er muligt for at realisere 
”grønne gadelommer”, fordi 
der skal nedlægges eller 
omlægges et mindre antal 
P-pladser. Der er 5 minut-
ters gang til det kommunale 
underjordiske parkerings-
anlæg med plads til 400 bi-
ler. Det er også uforståeligt, 
når grønne gadelommer 
kan udformes og realiseres 
således, at der kan ske ned-

sivning af fremtidige stadig 
stigende regnmængder, si-
ger han.

Bedre held næste gang
Nu er idéerne derude et 
sted i det kommunale sy-
stem, og Ib Ferdinandsen 
og resten af AB Gullfoss 
håber, at de kan komme 
på bordet i andre sammen-
hænge i fremtiden. Under 
alle omstændigheder agter 
foreningen at søge støtte 
endnu engang, når der åb-
nes for ansøgninger til de 
seks nye grønne bylivsga-
der, som der blev afsat mid-
ler til i budget 2024. 

- Vi vil selvfølgelig søge 
puljen igen, men vi kig-
ger også på muligheder for 
fondsstøtte. Bestyrelsen 
vil selvfølgelig ikke bruge 
foreningens penge på at 
lave forbedringer på Køben-
havns Kommunes fortove, 
siger Ib Ferdinandsen.

Helhedsplan
Ib Ferdinandsen håber 
også, at andre boligforenin-
ger på Bryggen kan se mu-

sikken i musikken AB Gull-
foss forslag til begrønning. 
Da han udviklede forslaget, 
begrænsede han sig nemlig 
ikke til gaderne omkring 
den ejendom, han selv bor i, 
men udviklede en overord-
net strategi for flere bylivs-
gader på kryds og tværs af 
Islands Brygge. Strategien 
rummer blandt andet den 
grønne forbindelse mellem 
Havneparken og Kigkur-
ren, som Islands Brygges 
Lokalråd har talt varmt for i 
årevis. Men også en begrøn-
ning af hele Halfdansgade, 
som Ib Ferdinandsen finder 
det oplagt at gøre mere tryg 
og rekreativ. 

- Halfdansgade er en vig-
tig gade, fordi den har et for-
løb direkte fra havneparken 
helt ned til badezonen og op 
til hovedindgangen til Ama-
ger Fælled og indgangen til 
Ballonparken. Gaden ender 
i lyskrydset på Artillerivej, 
som hver dag bliver betjent 
af skolepatruljer. Så det er 
også en vigtig gade i forhold 
til at lave sikker skolevej. 

Han er helt overordnet 
positiv i forhold til udsig-
terne til flere grønne tiltag 

på Bryggens gader, og ser 
for sig hvordan begrønning 
omkring Gullfosshus kan.
bidrage til målsætningen 
om at sprede biodiversi-
ten fra Amager Fælled ind 
Bryggens gader.

- Det er jo den vej, vinden 
blæser. Folk er meget opta-
get af biodiversitet, klima-
sikring og begrænsning af 
CO2. Et af de vigtigste ele-
menter i den forbindelse er 
træer og at begrønne byen. 
Det er faktisk også kom-
munens målsætning, at der 
skal være plantet 100.000 
nye træer i København in-
den 2025, og det er man 
langt bagud med, siger han 
og tilføjer:

- Der kommer større pres 
for denne slags grønne til-
tag i København. Nu har vi 
lavet en helhedsplan. Kig på 
den. 

AB Gullfoss drømmer om at skabe grønne, rekreative bylivsgader med træer, plantebede og 
bænke omkring deres ejendom. 

i forlængelse af bylivsgadeprojektet har arkitekt Ib Ferdinandsen lavet en helhedsplan for 
grønne forbindelser på kryds og tværs af hele Islands Brygge.



18 BRYGGEBLADET    14. december 2023DEBAT

Bogskabet leve!
Klumme af bognørd Jesper 
Haller 
 

Adskillige års vane er svær 
at ændre. Næsten hver dag 
fører mine fødder mig auto-
matisk forbi den tomme 
plads, hvor Bryggens Bog-
skab stod. En frivilligdre-
vet kulturinstitution i mi-
niformat, en uforpligtende 
mødeplads for Bryggens 
mange nationaliteter og 
aldersgrupper, et sted hvor 
nogle måske fik appetit på 
bøgernes koncentrerede 
verden som afveksling fra 
skærmenes mere påtræn-
gende og flimrende. Jeg 
besøgte skabet flere gange 
om ugen året rundt, stod og 
bladrede, fik en lille bogs-
nak med andre bladrere, 
tog bøger med hjem, afleve-
rede, når mine egne hylder 
begyndte at bue faretru-
ende. Til min store glæde 
kommer bogskabet nok op 
igen. Det er savnet.
Mødet mellem fremmede 
på gaden kan være lidt aka-
vet, hvis de ikke lige er ny-
bagte forældre på barsel el-
ler hundeejere på luftetur. 
Står man ved et bogskab 
som vores, har man i hvert 
fald signaleret, at man lige 
tager en slapper, og så bli-
ver de færreste forskræk-
kede over at blive tiltalt. 
Bogen, man står med, er 
et godt udgangspunkt. Det 
er på den anden side også 
nemt at begrave sig så dybt 
i bogen, at ingen vil for-
styrre. 
Er det ikke den slags, man 
har biblioteker til? Jo, men 
der kommer man ikke lige 
forbi i andet ærinde, og det 
meste er sat i system. Bru-
gerne bliver hjulpet. Der 
er læsegrupper, foredrag, 

øjeblikkets bestsellere bli-
ver udvalgt centralt, gen-
reinddelt og præsenteret 
på podier. Ældre bøger for-
svinder ned på depotet el-
ler makuleres. Man bliver 
sjældent overrasket med 
et gammelt mesterværk på 
hylderne. Det skal bestil-
les.
For mig var Bryggens 
Bogskab en tidsmaskine. 
Blandt få år gamle generi-
ske krimier og glemte slan-
kekure kunne der pludse-
lig stå en epokes litterære 
milepæle: ”Zen og kunsten 
at vedligeholde en motor-
cykel” af Robert Pirsig, 
”Anarkotika” af Peter Lau-
gesen, ”Du skal passe din 
have” af Lola Baidel. Slam! 
Så var jeg tilbage i 70’erne, 
hvor skridtene var lette, og 
de fleste lå foran mig. Ofte 
kunne jeg fornemme de tid-
ligere ejeres nærvær, når 
passager i teksten var un-
derstreget med kuglepen 
og fyndigt kommenteret: 
”Rigtigt!” ”Vrøvl!”
Tidsmaskinen førte længe-
re tilbage – til en tid, hvor 
bøger var lækre.  Bygget 
til at holde, til at være flot 
inventar. Nu falder de fra 
hinanden på kort tid. Der 
har været mange impone-
rende flerbindsordbøger 
og leksika gennem bog-
skabet. Skind, tykt papir, 
prægning, marmorering, 
smuk sats. Bær over med 
at jeg bliver lidt nørdet 
her: Dansk Husmoderlek-
sikon, for eksempel, i to 
smukt indbundne bind fra 
1948, tilegnet Hendes Ma-
jestæt Dronning Alexan-
drine. Det oser af historie. 
Fra medicinaldirektørens 
forord: ”Husmoderens Ar-
bejde i Badeværelse og 
Køkken er, hvor lille et 

hjem hun end forestaar, 
ansvarsfuldt og stort. Af 
Husmoderens mangesidige 
Gerning, Madlavning, Ren-
gøring, Barnepleje og nu 
og da Sygepleje, er Fami-
liens Sundhed i væsentlig 
grad afhængig. Dygtige 
Husmødre øger Landets 
Velstand. Husmoderger-
ningen som Fag kræver 
Uddannelse og Viden.” Jeg 
har også fundet og gemt 
Meyers Vareleksikon fra 
1941. ”Omfattende alle vig-
tige Handelsvarer, deres 
forekomst, fremstilling, 
sammensætning, kvalitets-
kendetegn, anvendelse, 

forfalskninger o.s.v. ” Læg 
mærke til ordet ALLE. Fra 
”Aaklæde” til ”Ønantæter”. 
To tunge bind. Et utal af 
prominente fagfolk på helt 
uoverskuelig mission med 
den tids langsomme kom-
munikation. Ærefrygtind-
gydende.
Tilbage til nutiden: Efter 
universitetets eksamens-
tid bugnede skabet af læ-
rebøger og gennemstre-
gede kompendier - især 
fra Søndre Campus - med 
nu uaktuelle værker inden 
for humaniora, teologi og 
jura. Man kan forestille 
sig de nybagte kandidaters 

lettelse ved at slippe for 
en tung bagage, men den 
rummede ofte langtids-
holdbare godbidder inden 
for mine egne interesseom-
råder som teaterarbejde, 
psykologi, filmproduktion. 
Jeg kunne blive ved med at 
hylde Bryggens Bogskab, 
dets anarkistiske skønhed 
og mangfoldighed, men vil 
stoppe her, for sorgen over 
tabet er vendt til håb.
og signalreguleret kryds.

»

Af: Klaus Mygind, 
gruppeforperson for SF 
og 2. næstforperson for 
Borgerrepræsentationen
 

For snart 40 år siden, den 
29. april 1984, samledes en 
stor gruppe Bryggeboere 
en lørdag og gik i gang med 

at omdanne de nedlagte 
havnearealer til park. Bryg-
geboerne tog selv initiati-
vet.

Nu skulle der laves park 
og opholdsmuligheder. 
Denne aktion blev starten 
på Havneparken på Islands 
Brygge. Den blev også 
starten på en ny byudvik-

ling i København. Havnen 
er blevet københavnernes. 
Princippet, at alle skal have 
adgang til havnen, blev gen-
nemført. 

Det skal fejres. Derfor 
vil jeg høre, hvem der vil 
være med til at arrangere 
et festarrangement søndag 

den 28. april i Havnepar-
ken og Kulturhuset Islands 
Brygge. 

Har du lyst til at være 
med, så kom til møde i 
Kulturhuset torsdag den 4. 
januar kl. 17.30 til 18.30. Så 
går vi i gang og ser, hvad 
det kan blive til.

Mød op på dagen eller 
skriv, sms eller ring, hvis du 
vil høre nærmere: klaus_my-
gind@kk.dk tlf. 24692845

Havneparken har snart 40-års fødselsdag. Hvem 
vil være med til at arrangere en fest?

»

Af: Finn Rudaizky, medlem af 
Borgerrepræsentationen for 
Dansk Folkeparti
 

Skandalebyggeriet Njals 
Tårn kaster stadig sin store 
og sorte slagskygge over 
Amager. Tårnet er stadig 
hverken helt eller halvt 
færdigbygget, efter at Bach 
Gruppen tilsyneladende har 
opgivet at færdiggøre skan-
daleprojektet. Så meget 
desto mere ærgerligt er det, 
at kommunen nu forsøger 
at lægge låg på sagen og på 

mange måder svigte de om-
kringboende borgere.

Dansk Folkeparti har 
fremlagt forslag om, at 
Bach Gruppen i fremtiden 
udelukkes som en virksom-
hed, der kan byde på byg-
geprojekter i Københavns 
Kommune. I Dansk Folke-
parti ved vi godt, at der skal 
ske en konkret vurdering af 
hvert nyt byggeprojekt. 

Alligevel forsøger kom-
munens Økonomiforvalt-
ning at feje Dansk Folke-
partis uro om projektet af 
bordet.

Et af Økonomiforvaltnin-
gens argumenter for ikke 
at skride ind overfor Bach 
Gruppen er, at hvis Bach 
Gruppen har overtrådt ud-
budsloven, er sagen under 
alle omstændigheder foræl-
det. Det er ikke et argument, 
der styrker københavnernes 
tillid til hverken kommunen 
eller retssikkerheden.

Njals Tårnet er en skam-
støtte over et projekt og et 
byggefirma, der er ligeglad 
med den by, de bygger i. 
Undskyldningerne for ikke 
at komme i mål med pro-

jektet er uendelige, og hele 
lokalområdet skal nu leve 
med et halvfærdigt projekt, 
som ikke bygger på solid 
byggeskik, men derimod 
på en perlerække af brudte 
løfter.

Byggeskandalen på Amager lever videre»

Jesper Haller fandt Sherlock Holmes i bogskabet. Foto: Haller&Jellesen. 
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sådan får du større muskler
Hvis du gradvist øger den vægt, du kan løfte, vil du få større muskler

Tekst: Rabie Haddad Al-
Bayasli
Foto: Mathias Snedled

For at opbygge større musk-
ler er der nogle afgørende 
principper, du skal forstå. Et 
af de mest centrale koncep-
ter er såkaldt ‘progressiv 
overbelastning’. Progressiv 
overbelastning er nøglen til 
at fremme muskelvækst og 
styrke over tid.

Progressiv overbelast-
ning betyder gradvis 
øgning af vægt eller træ-
ningsintensitet i dit styrke-
træningsprogram. Dette 
koncept er essentielt, fordi 
det udfordrer dine musk-
ler kontinuerligt og tvinger 
dem til at tilpasse sig ved 
at blive stærkere og større. 
Men hvordan fungerer det?

Tag flere kilo
For at opnå progressiv over-
belastning skal du regel-
mæssigt øge vægten i dine 
øvelser. Dette kan opnås 
ved at tilføje mere vægt til 
øvelsen, hvilket gør øvelser-
ne mere udfordrende over 
tid. Dette princip sikrer, at 
dine muskler ikke ophører 
med at tilpasse sig, hvilket 
er vigtigt for vedvarende 
muskelvækst.

Antal af gentagelser 
Du kan også opnå progres-
siv overbelastning ved at 
øge antallet af gentagelser 
i dine øvelser. For eksem-
pel, kan du starte med at 
udføre 3 sæt bænkpres med 
6 gentagelser og gradvist 
arbejde dig op til 3 sæt med 
12 gentagelser. Dette øger 
gradvist træningsvolumen 
og belastningen over tid.

Progressiv overbelast-
ning er ikke kun afgørende 
for muskelvækst, det er 
også en afgørende fak-
tor for at undgå plateauer 
- altså, perioder hvor din 
træning ikke længere giver 
resultater. Ved konstant at 
udfordre dine muskler med 
mere vægt eller flere genta-
gelser undgår du stagnation 
og sikrer en kontinuerlig 
fremgang.

Husk at spise nok
For at støtte din muskelop-
bygning er det også vigtigt 
at have en passende kost. 
Ifølge litteraturen anbefales 
det at indtage omkring 1,5 
gram protein pr. kilogram 
kropsvægt dagligt. Derud-
over bør din kost bestå af 
ca. 20-25% fedt og resten af 
kulhydrater. Dette skaber 
den rette balance af makro-
næringsstoffer for muskel-

opbygning.
Det vil altså sige, at hvis 

du ønsker at få større musk-
ler - uanset om det er bag-
del, brystmuskler eller stør-
re arme, så er progressiv 
overbelastning og korrekt 
kost afgørende for muskel-
opbygning. Ved at forstå og 
implementere disse prin-
cipper, kan du arbejde hen 
imod større og stærkere 
muskler over tid. 

Få flere tips til din træning 
på mnptrainingclub.dk eller 
følg @mnptrainingclub på 
Instagram, TikTok og Face-

book.

Nye mål til Hekla Park
Boldklubben Hekla har fået 28 nye fodboldmål i 
alle størrelser som led i en to millioner kroner dyr 
opgradering af københavnske idrætsfaciliteter

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

To 11-mands-mål, tre 
8-mands-mål, tre 5-mands-
mål og 20 små 3-mands-
mål. Sådan så indkøbslisten 
ud, da Kultur- og Fritids-
forvaltningen shoppede til 
Boldklubben Hekla.

Hekla park var bare ét af i 
alt 20 københavnske idræts-
anlæg, der blev begavet 
med nyt inventar, da Kul-
tur- og Fritidsforvaltningen 
udmøntede sammenlagt to 

millioner kroner. Pengene 
stammer fra overførsels-
sagen 2022-23, hvor der 
blev afsat en bevilling på 
to millioner kroner i 2023 
til udskiftning, reparation 
og opgradering af nedslidt 
udstyr til udendørs idræts-
aktiviteter. Samtidig blev 
det besluttet at afsætte en 
årlig pulje på 0,8 mio. kr. i 
2024-2026 til løbende vedli-
gehold.

- Det er afgørende, at 
kommunens idrætsfacilite-
ter har en høj standard, hvis 
vi vil tiltrække og fastholde 

folk i sports- og foreningsli-
vet. Opgraderingen er godt 
nyt for både fodboldspil-
lere, atletikudøvere og kø-
benhavnske skolebørn, der 
gør brug af hovedstadens 
idrætsanlæg. Jeg håber 
virkelig, at opgraderingen 
bringer glæde og gavn for 
brugerne. Og at det er med 
til at sikre, at flere får lyst til 
at blive en del af fællesska-
bet og foreningslivet, skri-
ver kultur- og fritidsborg-
mester Mia Nyegaard (R) i 
en pressemeddelelse. 

Amager Ro- og Kajakklub i nyt 
samarbejde med OK 
En ny sponsoraftale gør det muligt at støtte Amager Ro- 
og Kajakklub på tankstationen

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Amager Ro- og 
Kajakklub
redaktion@bryggebladet.dk

Fremover kan man sende 
en skærv til Amager Ro- og 
Kajakklub, hver gang man 
tanker sin bil. Hvis altså 
man gør det hos OK Ben-
zin - dem uden rabatter og 
bonusfis. 

Roklubben har nemlig 
indgået en ny sponsoraftale 
med energiselskabet, der 
betyder, at OK sender fem 

øre videre til Amager Ro- og 
Kajakklub for hver liter, du 
tanker, hvis du har knyttet 
foreningen til dit kort eller 
OK-app. Samarbejdet er et 
ud af mange, som OK har 
med mere end 2.800 klub-
ber og foreninger over hele 
landet. 

Grej
I Amager Ro- og Kajakklub 
håber man på, at samarbej-
det kan blive en hjælpende 
hånd til at få nyt grej til 

klubbens mere end 350 
medlemmer. 

- Vi vil gerne bruge støt-
ten på udstyr, og så må ti-
den vise, hvor meget vi får i 
kassen. Vi vil bruge støtten 
på gode faciliteter, så vi kan 
få endnu flere unge med, 
fortæller Casper Licht, der 
er frivillig i foreningen.
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Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

diætister
Klinisk diætist Vibeke Mousten
Kigkurren 8D, st. th.
21 96 51 00 · www.diaetistpraksis.dk

dyreartikler
HPReptiles Danmark ApS
Egilsgade 12, kld
Man – Fre 11.00-18.00
Lørdag LUKKET
92 43 01 77 · www.hpreptiles.dk

ejendomsmæglere
Estate Amager – Eldrup & Bast
Islands Brygge 7
33 21 00 04 · www.estate.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk
bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

Genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk 

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
Heidi Sahlgreen
Leifsgade 16, 5. th
26 55 28 27 · aktivforandring.dk

ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

skønhedsklinikker 
Hos Amal
Gunløgsgade 19
20843136 - www.HosAmal.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201

Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

søger kolonihave!

Da min 3-årige datter og jeg bor i en 

lille lejlighed på Bryggen, søger jeg 

en kolonihave, hvor hun kan få græs 

under fødderne.

Overvejer du at sælge din koloni-

have? Så kontakt mig gerne:

23 24 44 51. Bedste hilsner Line



Kære Milan. Tillykke med de 2 år den 29. december 2023. Mange ønsker fra din Oldemor.



OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. Opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

søges: lille lokale på delebasis til min web-

butik der forhandler kunst.

Et par dage om ugen i to timer ad gangen

Kontakt @art_lover_cph  eller l.troika@

gmail.com

Bytte andelslejlighed søges!
Haves: Herskabslejlig-hed på Frb. med fransk altan, 127m2, 2. sal, fordelt på 3 store rum som evt. kan opdeles. Stor grøn og børneven-lig gård.

Pris ca. 2,7 mil. inkl. 

forbedringer, boligaf-gift 8.400 inkl. vand og varme.
Vi søger en lejlighed på 80-100m2 med altan.Henvendelse til Lilian på mail:  

35352708L@gmail.com  eller tlf. 3317970





Test din viden om 
islands Brygge

1. Isenkræmmer Arthur Thiim & Søn på hjørnet af Njalsgade 
og Isafjordsgade blev etableret i 1927 og lukkede i 2009. En 
stor del af inventaret blev erhvervet af et dansk museum. 
Hvilket?     

 a. Frilandsmuseet i Brede
 b. Den Gamle By i Århus
 c. Thorsvang Samlermuseum i Stege

2. Hvilket hotel fyldte 50 år i 2023? 
 a. Radisson Blu Scandinavia Hotel på Amager Boulevard
 b. Hotel Copenhagen i Egilsgade
 c. Bryggen Guldsmeden i Gullfossgade
  
3. For 40 år siden, fandt man på adressen Islands Brygge 23 

Slagter Bent (Slagter og Smørrebrødsforretning) som 
reklamerede med ”det fineste kød der ka’ tygges med 
øjenvipperne”. Hvem har haft adressen på de samme 
lokaler i 2023? 
a. Kierkegaards Antikvariat
b. Joe & the Juice
c. Egil’s Deli

4. De oprindelige bygninger til Københavns Universitets 
Søndre Campus i Njalsgade blev bygget fra 1972-79. Men 
hvad var det oprindelige navn? 

 a. KUA (Københavns Universitet på Amager)
 b. KUMUA (Københavns Universitets midlertidige 

udflytning til Amager) 
 c.  KUSA (Københavns Universitets Sydlige Afdeling)

  
(se  svarene på side 22)
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læs mere på 
bryggenet.dk

justering af tv-
priser forsinket
Omfanget af den årlige 
justering af tv-priserne 
– som desværre som 
sædvanlig må forventes at 
blive i opadgående retning 
– er beklageligvis stadig 
ukendt, da Norlys endnu 
ikke har afsluttet forhand-
lingerne med alle kanal-
leverandører.

Vi vil naturligvis meddele 
prisændringerne så snart 
de er kendt, men forsin-
kelsen vil indebære, at der 
først på opkrævningerne 
for andet kvartal vil kunne 
laves en regulering for 
de nye priser selvom de 
gælder fra 1. januar. Det 
betyder, at der på den 
opkrævning vil være en 
efterregulering for første 
kvartal.

gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere ople-
ver, er relateret til bruger-
nes eget udstyr, specielt 
trådløse net (wifi). Bryg-
genet tilbyder derfor gratis 
hjælp fra en teknikker, 
som hjælper med at opti-
mere din wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved at 
guide dig igennem de mest 
almindelige løsninger og 
problemstillinger. 

Hvis dette ikke hjælper 
på hastigheden, så vil 
teknikeren vurdere om der  
er grundlag for et hjem-
mebesøg.
Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en 
gennemgang af din nuvæ-
rende wifi-løsning, med 
det formål at finde frem 
til årsagen for udfordrin-
gerne. Som en del af gen-
nemgangen vil teknikeren 
også sikre, at din trådløse 
router er indstillet korrekt 
for at få den bedst mulige 
oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 

med en anbefaling til, 
hvad der yderligere kan 
foretages for at få det 
bedste ud af din internet-
forbindelse. Her kunne 
mulige optimeringsforslag 
være en bedre placering 
af den trådløse router, 
udskiftning af den trådløse 
router eller udbygning af 
det nuværende signal. 
Bryggenet dækker om-
kostningen til teknikerbe-
søget, og hvis du ønsker at 
tage imod et optimerings-
forslag, så vil du få oplyst 
prisen for dette inden 
arbejdet startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 
2300 99, hvor Fiberby sid-
der klar til at hjælpe dig.

kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, 
faktura og abonnements-
vilkår. 
Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du 

vil melde om fejl på de 
tjenester du modtager. 
Kundeservice leveres af 
de firmaer, der står for 
vore tjenester, så der er 
forskellige kontaktpunkter 
og åbningstider for hhv. 
internet og tv.

internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag kl. 9 
– 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en 
e-mail til support@fiberby.
dk.

tV
Kundeservice leveres af 
Stofa.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betje-
ning 
hverdage kl. 08:00-21:00

weekender og helligdage 
kl. 09:00-17:00
Du kan også sende en e-
mail til support@stofa.dk.

Bryggenets pri-
ser

internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.

tv
Lille pakke: 174,50 kr./md.
Mellem pakke: 469 kr./md.
Stor pakke: 719 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 369,50 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 459,50 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 529,50 kr./md.

1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

NeUMANNS 
NATUR

elsk den næste
Næstekærlighed er julens gode budskab. Men det er bydende, at vi elsker mere og andet end os 
selv og lignende pussenussede pattedyr
TekstThomas Neumann
Foto: Julie Dahl Møller
redaktion@bryggebladet.dk 

 
Vi danskere er verdensme-
stre i tillid. Dét, at vi kan 
elske både vores ægtefæl-
ler, adskillige børn, måske 
en ven og teoretisk set 
også noget familie på én 
gang, viser, at vi har god 
plads i hjertet og pande-
lapperne. Det, der i gamle 
dage hed hjerterum, og 
det er en f leksibel stør-
relse. Vi behøver næppe at 
kæmpekramme en skov-
kakerlak eller tungekysse 
en torsk, men at acceptere 
dem som organismer, der 
også har plads her, er ve-
jen til den gode fremtid. 

Det er naturligvis svært 
at have en varm, finurlig 
og personlig erfaring med 
alle mulige organismer, 
som er små eller usynlige, 
dyr, planter eller svampe, 
der er grimme, ligegyl-
dige, lugter, eller bor fem 
kilometer nede i havet. 
Men otte ud af ti danskere 
mener, at de har tillid til 
andre ukendte mennesker. 
Så kunne vi ret nemt også 
ændre mindsettet og finde 
glæden, fascinationen, el-
ler blot accepten af alt det 
levende omkring os og 
ikke se det som ”what’s in 
it for me?”.

Pisseirriterende 
pattedyr 

Mink er et pisseirriteren-
de pattedyr i naturen, da 
det er undsluppet mink-
farme – ej et fedt sted at 
være. Men mink hører 
ikke hjemme her og tru-
er mange fugle og andre 
organismer. Vi har den i 
havnen og kommer nok 
ikke af med den uden en 
vældig indsats. Nok kom 
vi lykkeligt af med næsten 
hele mink-erhvervet, og 
ønsk dig til jul gerne bo-
gen ”Det blinde øje” om 
hele minksagen, hvori en 
”morsom” pointe er, at ki-
nesiske politikere og em-
bedsfolk brugte penge på 
danske minkpelse til ko-
ner/elskerinder/elskere, 
og at det blandt andet der-
for gik skidegodt nogle år.  

Hårde pakker
Kerstin Ekmans fede bog 
“Hændelser ved vand” 
findes som miniserie på 
DR – se den f luks. Som 
julegaveide er hendes nye 
bog “Ulvetid” så god og 
klog en bog om vort for-
hold til naturen. Har man 
børn eller børnebørn kan 
jeg beskedent anbefale to 
børnebøger af mig selv og 
illustratoren Jan Solheim 
om Ida og Skipper. Her 

er der, udover mine mor-
somheder, tips og tricks 
til udeaktiviteter, også om 
vinteren.

Allerbedst er det natur-
ligvis blot at komme af-
sted allerede i dag og få 
gået fælleden eller anden 

natur igennem. Kig op el-
ler ned og få endnu mere 
tillid og næstekærlighed 
til det levende.

Bruden er danmarks mindste rovdyr som lever under jorden det meste af sit liv – endnu et dyr at beundre og respektere
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Kongelundsvej 308, 2770 Kastrup
www.drachmannbegravelser.dk

TAk FOR 
STøTTEN

Test din viden - svar

1. (c). Thorsvang samlermuseum i stege. udover varer og inventar fra 
Thiim & søn finder man også del varer fra Herolds Varehus som lå på 
Øresundsvej på Amager.
2. (a). Radisson Blu scandinavia Hotel på Amager Boulevard. 
3. (c). egil’s deli. 
4. (b). KuMuA 

BRyGGEMAD 
MED BROOKER

en ANderledes jul
Årets sidste klumme står i julens tegn - tiden hvor året går på hæld, hvor børnene glæder sig til årets højdepunkt, og 
hvor de fleste glæder sig til det kulinariske indtag. Traditioner skal holdes i hævd, og kommende generationer skal 
præges til at gøre tingene på den samme måde - og så måske ikke alligevel
Tekst og foto: Stephan 
Øhlers Brooker

I de fleste familier fejres 
årets højtider på den sam-
me måde år efter år. Om det 
være sig nytår, påske, pinse 
eller jul, så er fremgangsmå-
den ofte den samme.

I min egen familie var ju-
lemenuen altid den samme. 
Vi fik andesteg og flæske-
steg, det var hævet over en-
hver tvivl, lige så utvivlsomt 
var det, at maden blev lavet 
af min mormor.

Sådan var det i min barn-
dom og op gennem mine 
ungdomsår, og ingen stille-
de spørgsmålstegn ved det. 
Hvorfor skulle man det? Ma-
den smagte formidabelt, og 
som den plejede. Og hvem 
skulle i øvrigt have modet 
til at stille spørgsmålstegn 
ved mormors kulinariske 
evner? På det tidspunkt i mit 
livsforløb var hun den alvi-
dende kulinariske fortæller. 
Hun satte den kulinariske 
standard, sådan som det 
bør være. Jeg kan stadig 
fornemme mormors velsma-
gende julesovs på tungen til 
trods for, at hun ikke har væ-
ret iblandt os levende sjæle i 
årevis.

And kontra and
Efterhånden som ens lege-

mes ture rundt om solen 
bliver flere og flere, gør man 
sine egne erfaringer og an-
skuer tingene fra nye vink-
ler. Det gælder også for de 
gastronomiske af slagsen.

For mit eget vedkommen-
de betød det, at da det blev 
min tur til at varetage den 
årlige julemiddag, så opstod 
der spørgsmål, som jeg al-
drig havde stillet før. 

Skal det absolut være hel-
stegt and eller andet fjerkræ 
med de udfordringer, der 
følger med det? Hvordan ba-
lancerer man både at skulle 
stege et stort fjerkræ og 
et stykke gris med sprøde 
svær? Og det i en helt almin-
delig ovn, som er de fleste 
husholdninger forundt.

Har aldrig helt forstået ar-
gumentet for at helstege ju-
leanden og forvente, at både 
bryst- og lårkød vil være lige 
saftigt og lækkert at spise. 
Det giver ingen mening fra 
kokkens perspektiv. Selv 
ikke med alle de tricks og 
finter, som man benytter sig 
af, når det handler om jule-
anden. 

Lårene, der kan bindes 
op, fuglen, der kan vendes 
undervejs, således at bry-
stet ligger nedad, sølvpapir 
på brystkødet for at beskyt-
te det mod varmen og der-
med udtørring. Langtids-
stegning kontra stegning 

ved højere varme - rådene 
er mange, men tilbage står 
man som regel med saftigt 
lækkert lårkød og brystkød, 
der burde være stegt noget 
mindre og kræver en stor 
mængde sovs for at glide 
ned.

Massivt låg - stor smag
For mig er løsningen con-
fiteret andelår, som grund-
læggende er en gammel 
konserveringsmetode, hvor 
man henkoger andelårene i 
deres eget fedt. Fedtet dan-
ner et låg, når det bliver kø-
let ned. Dette låg vil være 
uigennemtrængeligt for 
bakterier og dermed opnås 
den konserverende effekt.

Det smager himmelsk - 
kødet bliver fuldstændigt 
blødt og falder fra hinanden, 
blot man kigger på det. Det 
er heller ikke kun fransk-
mænd og kokke, der sætter 
pris på denne tilberedning. 
Oftere end tit ser man en 
dåse med confiteret lår på 
hylderne i supermarkedet - 
lige klar til at lune.

Fordelene ved denne 
metode er mange. De kan 
tilberedes et par dage i for-
vejen (så får man heller ikke 
problemer med ovnkapaci-
teten), de bliver aldrig tørre, 
skindet kan steges sprødt, 

og hvis der er rester, kan de 
med fordel plukkes og laves 
til en glimrende andepaté til 
de resterende juledage.

Hvis man så synes, kan 
man købe et par andebry-
ster, som kan steges - til de 
utilpassede.

Apropos utilpassede, så 
har jeg heller aldrig forstået 
konceptet med at servere en 
relativt sød ris à l’amande 
sammen med en ultrasød 
kirsebærsauce - men det må 
foldes ud en anden gang.

Uanset nye eller gamle 
traditioner - så ønskes alle 
en glædelig jul.

ANdePATÉ

n 2 confiterede andelår
n 2 dl andefedt
n Salt
n Nelliker, allehånde, ene-

bær, muskat

Kødet plukkes fra andel-
årene, smages til med salt 
og krydderier.
Rør andefedt i og kom det i 
et patentglas.
Andefedtet hjælper med 
at binde kødet sammen 
og ikke mindst at forlænge 
holdbarheden.

Patéen er smørbar og sma-
ger glimrende på et stykke 
groft rugbrød sammen med 
en lille fransk cornichon.

Bryd mormors juletraditioner med confiteret and.
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HANS TAUSENS KIRKE
www.islandsbryggessogn.dk

 

 
Søndag den 17. december kl. 11 
Familiegudstjeneste
ved sognepræst 
Jeanette Sauerberg

Søndag den 24. december kl. 13 
Juleaftensgudstjeneste
ved sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen

Søndag den 24. december kl. 14.30 
Juleaftensgudstjeneste
ved sognepræst 
Gitta Katz Olsen

Søndag den 24. december kl. 16 
Juleaftensgudstjeneste
ved sognepræst 
Jeanette Sauerberg

Mandag den 25. december kl. 11 
Juledagsgudstjeneste
ved sognepræst 
Gitta Katz Olsen

Tirsdag den 26. december kl. 11 
2. juledagsgudstjeneste
ved sognepræst 
Inger Lundager

Søndag den 31. december kl. 11 
Højmesse
ved sognepræst 
Gitta Katz Olsen

Mandag den 1. januar kl. 11 
Nytårsgudstjeneste
ved sognepræst 
Michael Krogstrup Nissen

Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Facebook: Hans Tausens Kirke, 
Islands Brygges Sogn

JULETRÆSFEST FOR HELE 
FAMILIEN
SØNDAG DEN 17. DECEMBER KL. 11

Vi starter med en festlig gudstjeneste, hvor Maria og Josef tager os med på 
rejsen til Betlehem. Bagefter er der pølser og kaffe/kakao i salen. Vi synger 
julesange og danser om juletræet.  Til sidst skal vi finde julemanden. Er vi 
heldige, kan det være han har godter i sækken.

Det er gratis at deltage, men husk at sende en mail til islandsbrygges.sogn@
km.dk og fortæl hvor mange børn og voksne, I kommer. Vi glæder os til at se 
en masse glade bryggebørn og deres voksne.  De gladeste julehilsner Hans 
Tausens Kirke.

MUKO SYNGER JULEN IND
FREDAG DEN 15. DECEMBER KL. 17

Kom og oplev MUKO, de musikstuderendes kor fra Københavns Univer-
sitet. Koret ledes af Nenia Zenana, som har undervist de unge året igen-
nem, og Britta Bugge Madsen sidder ved orglet når fællessalmen ”Dejlig 
er jorden” får taget til at løfte sig. 

Der er fri adgang til koncerten, og vi samler ind til Folkekirkens Nød-
hjælp med fokus på de krigsramte familier i Mellemøsten og Ukraine.

Alle er velkomne i Hans Tausens Kirke, døren åbnes en halv time før 
koncerten begynder.

BABYSALMESANG, TUMLIN-
GEMUSIK OG SPIREKOR
NYE HOLD STARTER I JANUAR 2024
Læs mere og tilmeld jer på www.islandsbryggessogn.dk

JULENS GUDSTJENESTER
SØNDAG DEN 24. DECEMBER KL. 13, 14.30 OG 16. 
MANDAG DEN 25. DECEMBER KL. 11 OG TIRS-
DAG DEN 26. DECEMBER KL. 11.
Hans Tausens Kirke holder tre juleaftensgudstjenester søndag den 24. 
december. Gudstjenesten kl. 13 ved sognepræst Lars Ahlmann Olesen, 
kl. 14.30 ved sognepræst Gitta Katz Olsen og kl. 16 ved sognepræst 
Jeanette Sauerberg. 
Mandag den 25. december kl. 11 er der Juledagsgudstjeneste ved 
sognepræst Gitta Katz Olsen og tirsdag den 26. december kl. 11 er der 2. 
juledagsgudstjeneste ved sognepræst Inger Lundager. 

HVAd MeNeR du?
deLTAG i deBATTeN
sKRiV TiL redaktion@bryggebladet.dk

BLABLABLA?




